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„Most, 
halálom napjaiban 
még egyszer összegyűjtöm, 
amit a földön kaptam, 
barátságot, szerelmet, 
hűséget, örömet, 
szeretetet, ragaszkodást, 
szépséget, tisztaságot, 
jóságot, önfeláldozást – 

és egy utolsó lendülettel 
felmutatom az égnek...”

(Rónay György –Ajánlás)

Julika, most, amikor még egy-
szer összegyűltünk, hogy is-
tenhozzádot mondjunk Ne-
ked, torkunkat két marok-
kal fogja a bánat. Kiszakadva 
a hétköznapok nagyon is mo-
noton rohanásából megállunk 
egy pillanatra, hogy elbúcsúz-
zunk Tőled mint édesanyától, 
szerető feleségtől, nagymamá-
tól, unokatestvértől, baráttól, 
ismerőstől, és mint képviselő-
társunktól. Megállunk, és nem 
szánjuk könnyeinket. Nem 
szánjuk, hiszen távozásoddal 
szegényebbek lettünk. 

Sződ rendszerváltás utáni 
történetében először kell bú-
csúznunk egy státuszban lévő 
képviselőtől itt, a temetőben.

Julika ezt nyilatkozta a Sződi-
ek Híradójában 2009-ben a vele 
készült riportban: „Az életutam 
olyan, mint azokban a mesékben, 
ahol a szegény gyermek elindul meg-
valósítani álmait, és az álmok meg-
valósulásáig nagyon sok nehézséggel 
kell megbirkóznia.”  

Julika 1949-ben Sződön 
született, és itt is élt haláláig. 
Tizennégy évesen kezdett dol-
gozni. Kitartással és kemény 
akarattal, munka és család 
mellett végezte el a gyors- és 
gépíró iskolát, a gimnáziumot, 
majd a főiskolát. Huszon-
öt évig dolgozott a Közlekedé-
si és Szállítási Dolgozók Szak-
szervezeténél, ahol munkájáért 
bronz, ezüst és arany fokoza-
tú kitüntetéssel jutalmazták. 
1991-től a Fővárosi és Pest Me-
gyei Társadalombiztosítási Igazga-
tóság Váci Kirendeltségének veze-
tő-helyetteseként dolgozott, 
majd a nyugdíjbiztosítás ön-
állóvá válásakor nyugdíjba vo-
nulásáig a váci nyugdíjbiztosítási 

kirendeltség vezetője lett.  Mun-
káját Szent Kristóf  Érdemérem-
mel, és Szent Kristóf  Plakett ki-
tüntetéssel ismerték el. Julika a 
közösségi munkában is jelen-
tős feladatokat vállalt. 1990-
ben tizenegyen megalakítot-
tuk a Sződi Fórum Egyesületet, 
melynek Ő is alapító tagja és 
motorja volt. Jelmondatunk: 
„Sződiek Sződért” A legfonto-
sabb célunk volt, hogy Sződ 
községnek sződi lakos legyen 
a vezetője.  1998-ban sikerült 
ezt a célt közösen megvalósí-
tanunk. 2001-től a pénzügyi 
és ügyrendi bizottságban kül-
tagi tisztséget töltött be. A 
2006. évi helyhatósági válasz-
táson önkormányzati képvi-
selőnek választotta meg a falu 
lakossága.  2006-tól látta el a 
népjóléti és környezetvédelmi, majd 
2010-től a szociális és egészségügyi 
bizottság elnöki tisztét, és tag-
ja volt a pénzügyi és ügyrendi bi-
zottságnak. A szociális bizott-
ság elnökeként a civil életben 
szerzett szakmai tapasztalata-
it nagymértékben kamatoztat-
ta a lakosság érdekében. Helyi 
születésűként a lakosságot jól 
ismerte, vezetésével a szociá-
lis bizottság döntéshozatalait 
a megalapozottság jellemezte.  
Képviselő-testületi és bizott-
ság elnöki munkájával azon fá-
radozott, hogy minél több rá-
szorult részesüljön támogatás-

ban. Ő szorgalmazta a Szociális 
Kerekasztal létrehozását, mely-
nek megalakulása után, mint 
polgármester, Őt bíztam meg 
a vezetésével. Sokat fárado-
zott az általános iskolai okta-
tás színvonalának emelése ér-
dekében is. Az iskola igazga-
tónőjével közösen tettek lá-
togatást a Hejőkeresztúron tar-
tott bemutató oktatáson, hogy 
az ott szerzett tapasztalatokat 
a helyi iskolai oktatás színvo-
nalának emelése érdekében 
hasznosíthassák.  A Sződiek 
Híradójában azt nyilatkozta: 
„Szeretnék egy olyan környezetet, 
ahol a házak előtt és a parkokban 
virágok nyílnak, az utakat fák 
szegélyezik.” Mint a népjólé-
ti és környezetvédelmi bizott-
ság elnöke, több esetben szer-
vezte meg a külterületi hulla-
dékgyűjtő akciót, melyen sze-
mélyesen mindig részt vett. Az 
Ő elnöksége alatt került beve-
zetésre a Sződ Szép Portája ki-
tüntetés. 1990-től minden je-
lentősebb önkormányzati ren-
dezvény szervezésében ak-
tív szerepet vállalt, több ren-
dezvény megszervezését és 
lebonyolítását magára vállal-
ta.  Nevéhez fűződik a 2010. 
évi gyermeknap, a szilveszteri bál 
és a 2011. évi idősek napja meg-
szervezése. Több alkalommal 
a nyugdíjasok részére nótaes-
tet szervezett. Hosszú időn ke-

resztül a falu lakói részére fo-
gadóórát tartott, ahol a nyug-
díjazással kapcsolatosan nyúj-
tott segítséget. Sokan keresték 
meg lakásán és kérték ki taná-
csát, véleményét. Mindig kész-
ségesen állt a lakosság ren-
delkezésére. Mindig jellemző 
volt rá a jókedv és vidámság, 
az élet szeretete. Polgármeste-
ri munkámban őszinteségével, 
megbízhatóságával, szakmai 
tapasztalatával sok segítséget 
nyújtott mint képviselő. Soha 
nem maradt el sem a képvise-
lő-testületi ülésekről, sem a fa-
luházi rendezvényekről.

2012. január végén egy fa-
luházi rendezvényre nem jött 
el. Tudtam, hogy küzd a ször-
nyű kór ellen, de a kezelések 
befejeztével abban remény-
kedtünk, hogy állapota javul-
ni fog. Sajnos nem így történ.  
A kórházban tett látogatásom-
kor még közösen bizakodtunk 
abban, hogy gyógytornával 
annyira fel tud épülni, hogy 
a képviselő-testületi munká-
ban segítségünkre lehet. Na-
ponta tartottuk egymással te-
lefonon a kapcsolatot mind-
addig, ameddig állapota ezt le-
hetővé tette. Férjétől, Pistától, 
napi rendszerességgel érdek-
lődtem állapotáról, és kértem 
amint jobban lesz, feltétlen 
szóljon. Sajnos erre már nem 
került sor. Férje március 24-
én reggel közölte a megdöb-
bentő hírt:  Julika meghalt. A 
képviselő-testület egységét és 
egymás iránti tiszteletét, Julika 
iránti szeretetét mi sem bizo-
nyítja jobban, mint hogy kór-
házi ágyánál mindnyájan tisz-
teletünket tettük, aggódtunk 
érte és bizakodtunk felépülé-
sében.  Ugyanez az aggoda-
lom volt tapasztalható a pol-
gármesteri hivatal dolgozói ré-
széről. Folyamatosan érdek-
lődtek állapota iránt, képvise-
lői, bizottság elnöki munkáját, 
szakmai hozzáértését elismer-
ték, tisztelték, és szerették őt. 

Julika életének ars poeticáját 
röviden így foglalhatnánk ösz-
sze: „Légy elégedett azzal, amid 
van, de sose elégedj meg azzal, ami 
vagy!”

Miletin Istvánné, Julika, a 
képviselő-testület és az önkor-
mányzat dolgozóinak nevé-
ben búcsúzom: Isten veled! Nyu-
godj békében!

Hertel László

Búcsúzunk Miletin Istvánné Julikától

Miletin Istvánné sz. Hertel Julianna 
1949–2012
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A képviselő-testület 
megalkotta az ön-
kormányzat 2012. évi 
költségvetését

Sződ képviselő-testülete a 
2012. február 23. napján meg-
tartott ülésén elfogadta az ön-
kormányzat 2012. évi költ-
ségvetését, mely szerint a ter-
vezett költségvetési bevé-
tel 377.225.713 forint, a ter-
vezett költségvetési kiadás 
388.165.035 forint, a tervezett 
költségvetési hiány 10.939.322 
forint. 

Az önkormányzat részére 
átutalt központi normatív tá-
mogatások a 2011. évi szin-
ten maradtak. Az elmúlt évek-
ben a költségvetési hiány 20 
és 30 millió forint között volt. 
A képviselő-testület 2012-ben 
arra törekedett, hogy a terve-
zett költségvetési hiány minél 
kisebb mértékű legyen. En-
nek érdekében az intézmé-
nyek költségvetését úgy hatá-
rozta meg, hogy az alig halad-
ja meg a működési kiadásokat. 

A képviselő-testület a 2012. 
évi költségvetés meghatáro-
zásánál legfontosabb feladat-
ként az intézmények zavarta-
lan működését határozta meg.

Az iskola energetikai beru-
házása az eddigi fűtésszámlák 
alapján meghozta a hozzá fű-
zött reményeket, mindezidáig 
a gázmegtakarítás a 2011. év-
hez képest 30-40 % volt. 

Nagyon érzékenyen érintet-
te önkormányzatunkat a szo-
ciális célra fordítható közpon-

ti támogatás jelentős csökken-
tése. 2011-ben ez az összeg 
16.300.000 forint volt, 2012-
ben ez az összeg 9.300.000 fo-
rintra csökkent, ami annyit je-
lent, hogy a képviselő-testü-
let szociális bizottsága a tá-
mogatások odaítélésében egy-
re nehezebb helyzetbe kerül. 
Amennyiben lehetőség nyílik, 
ebben az évben is pályázni kí-
vánunk a Magyar Élelmiszer-
bank Egyesület támogatására 
annak érdekében, hogy a szo-
ciálisan rászoruló személyeket 
ismét támogatni tudjuk. 

Változás a képviselő-
testületben, valamint 
a szociális és egész-
ségügyi bizottságban

Tájékoztatom a Tisztelt La-
kosságot, hogy Miletin István-
né a szociális és egészségügyi 
bizottság elnöke megromlott 
egészségi állapota miatt az el-
nöki tisztségéről 2012. február 
29. napjával lemondott. Rend-
kívüli ülésén a képviselő-testü-
let tudomásul vette lemondá-
sát, azt sajnálattal elfogadta, 
és egyben a szociális és egész-
ségügyi bizottság elnökének 
Dávid Tamás képviselőt 2012. 
március 1. napjával megvá-
lasztotta.

Miletin Istvánné képviselő-
társunk március 23-án bekö-
vetkezett váratlan halála szük-
ségessé tette a képviselő-testü-
let kiegészítését. A testület új 
tagja a választási listán 7. he-

lyet elért (1. póttag) Juhász Ist-
ván, korábbi falugazdánk lett.

Közmunkaprogram-
mal a munkanélküli-
ség ellen

Ebben az évben is arra törek-
szünk, hogy azoknak a sző-
di lakosoknak, akik elvesztet-
ték munkahelyüket és ezáltal 
munkanélküliek lettek, vala-
milyen formában munkát tud-
junk biztosítani, hogy rend-
szeres jövedelemhez jussanak. 
A tavalyi évben a közmunka-
program keretében a MÁV-
hoz 20 munkanélküli személyt 
tudtunk közvetíteni. Jelenleg 
10 fő dolgozik a Közép-Du-
navölgyi Vízügyi Igazgatóság 
alkalmazásában, 3 főt foglal-
koztat a Váci Ipoly Erdő Zrt, 
és 2012. április 1-től további 3 
fő közvetítésére van lehetőség 
a Gödöllő-Vác Térségi Kör-
nyezetvédelmi és Vízgazdál-
kodási Társulathoz. 

Azzal a kéréssel fordulok a 
sződi lakosokhoz, hogy mind-
azok, akik elvesztették mun-
kahelyüket, önéletrajzukat ad-
ják le a polgármesteri hivatal-
ba! Amint valamilyen munka-
lehetőség adódik, egyeztetünk 
velük, és ha az állást elfogad-
hatónak tartják, őket közvetít-
jük ki. Azok, akik részt vesz-
nek a közmunkaprogramban 
és közben állást találnak, bár-
mikor következmény nélkül 
felmondhatják közmunkás 
státuszukat. 

Pályázati 
lehetőségeink

Útépítésre ebben az évben 
csak akkor lesz lehetőség, ha 
megfelelő pályázat kiírás jele-
nik meg. Útkarbantartásra a 
költségvetésben nagyon sze-
rény lehetőség van. 

A képviselő-testület ebben 
az évben 18 millió forintot kü-
lönített el a pályázatok önré-
szének biztosításához. 

Még tavasszal benyújtjuk a 
Dózsa György úti óvoda épü-
letének két csoportszobával 
történő bővítését célzó pályá-
zatunkat. A beruházás érté-
ke 120 millió forint, melyre 95 
százalékos támogatást lehet el-
nyerni. 

Pályázati lehetőség nyílik a 
polgármesteri hivatal felújítá-
sára, és energetikai korszerű-
sítésére. A tervezési munkák 
megkezdődtek, amikor a lehe-
tőség nyílik, a pályázatot be-
nyújtjuk. 

Figyelemmel kísérjük az 
utak korszerűsítésére, a játszó-
tér, valamint a közterek kiépí-
tésére kiírt pályázati lehetősé-
geket. 

Változások az 
adózásban

A képviselő-testület a 2012. 
évben sem vezetett be új he-
lyi adókat. Nem tervezzük a 
lakosságot terhelő ingatlan- és 
ebadó bevezetését. 

Két éve nem emeltük a ma-
gánszemélyek kommunális 
adóját. Ebben az évben azon-
ban az önkormányzat – bevé-
teleinek növelésre érdekében 
– rákényszerült ennek az adó-
nemnek az emelésére. A kivet-
hető kommunális adó előírt 
legmagasabb értéke 25.628 fo-
rint/ingatlan/év lehet. A kép-
viselő-testület nálunk ezt az 
adónemet 10.000 forint/in-
gatlan/évben határozta meg. 
Bevételeink növelése érdek-
ében még nagyobb hangsúly 
fektetünk kintlévőségeink be-
hajtása érdekében. Jelenleg a 
lakosságnál lévő kintlévősé-
günk 33.323.159 Ft.

Felkértem a polgármesteri 
hivatal adócsoportját, hogy az 
összes, sződi ingatlannal ren-
delkező személy adófi zetési 
kötelezettségét ellenőrizzék le, 
és azokkal szemben, akik be-
jelentési és adófi zetési kötele-
zettségüknek nem tettek ele-
get, illetve adófi zetési hátralé-
kuk van, tegyék meg a szüksé-
ges intézkedéseket. Úgy gon-
dolom, hogy az intézkedés ha-
tására jelentős többletbevétel-
hez juthat önkormányzatunk, 
ami lehetővé teszi, hogy újabb 
adónemeket ne kelljen beve-
zetnünk.

Egyre több szereplő 
a civil szférában és a 
kultúra területén
Egyesületeink támogatására a 
képviselő-testület – a tavalyi 
összegnek megfelelően – eb-
ben az évben is 2.525.000 fo-
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rintot különített el. Örömünk-
re szolgál, hogy egyre több 
egyesület alakul és működik 
községünkben. Az egyesüle-
tek számára megállapított ke-
retösszeget sajnos nem tudtuk 
megemelni, így ezen az össze-
gen több egyesületnek kellett 
osztoznia. 

A Faluház működésére 
14.691.000 forintot állapított 
meg a képviselő-testület. A 
Faluház beváltotta a hozzá fű-
zött reményeket. Nagyon so-
kan látogatják, és egyre szín-
vonalasabb műsorok kerülnek 
megrendezésre. 

Ebben az évben is meg kí-
vánjuk tartani fontosabb ren-
dezvényeinket: a hősök napját, 
a gyermeknapot, a falunapot, 
a szüreti felvonulást, és az idő-
sek napját. 

Októberben folyta-
tódik a Tece-patak 
felújítása

A Tece-patak rekonstrukciós 
munkálataival kapcsolatosan 
több lakos érdeklődött, és kér-
te, hogy a munkálatok minél 
előbb kerüljenek befejezésre. 
A Tece-patak munkálatainak 
fi nanszírozására a Gödöllő-
Vác Térségi Környezetvédel-
mi és Vízgazdálkodási Társu-
lat pályázati úton nyert el tá-
mogatást, melynek önrészét a 
víztársulat és az önkormány-
zat biztosítja. A munkálatok a 
tervek szerint 2012-ben be is 
fejeződtek volna, a Tece-patak 
mellett lakók között azonban 
voltak olyan személyek, akik 
nem értettek egyet a munká-
latok terv szerint történő el-
végzésével, ezért bejelentést 
tettek a Duna-Ipoly Nemzeti 
Park Igazgatóságánál. A Du-
na-Ipoly Nemzeti Park Igaz-
gatósága megvizsgálta a terve-
ket, de mivel a szakhatóságok 
korábban már megadták hoz-
zájáruló szakvéleményüket, 
azon változtatni már nem volt 
módjukban. Előírták azon-
ban, hogy munkálatok hátra-
lévő részét két szakaszban kell 
megoldani, mégpedig 2012. és 
2013. októberében, a patak-
ban található élővilág megóvá-
sa érdekében. Tavasszal a Gö-
döllő-Vác Térségi Környe-
zetvédelmi és Vízgazdálkodá-
si Társulat az ősszel kiszedett 

és még ott maradt tuskókat el-
szállítja, és az ebből eredő ki-
sebb helyreigazító munkálato-
kat elvégzi. 

Megújul a központi 
konyha

A képviselő-testület úgy dön-
tött, hogy a központi konyha 
működési költségeinek csök-
kentése érdekében korszerű-
síti annak gépészeti berende-
zéseit, a régi, elavult eszközök 
helyett új, korszerű berende-
zéseket vásárol. Ennek érdek-
ében a konyha élelmezésveze-
tőjének 1 fő létszámleépítés 
végrehajtását határozta meg.

Nem döntött a bíró-
ság Nevelek ügyében

Nevelek leválásával kapcsolat-
ban 2012. február 2. napján bí-
rósági tárgyalásra került sor. A 
bíró peren kívüli megállapo-
dást javasolt a két önkormány-
zat részére. Sződ Község Ön-
kormányzata nevében a Göd 
várost képviselő ügyvédnek 
továbbítottam képviselő-tes-
tületünk kompromisszumos 
javaslatát. Az ügyvéd úr jelez-
te, hogy a javaslatot továbbít-
ja Göd polgármesterének. A 
polgármester úrral felvettem a 
kapcsolatot, aki azt a tájékoz-
tatást adta, hogy amint az ügy-
véd úrtól megkapja Sződ javas-
latát, azt megtárgyalják, és tájé-
koztatnak minket. 

Göd polgármesterével már 
az elmúlt évben is tárgyaltunk 
Nevelek szennyvízcsatorná-
zásával kapcsolatban, és nyi-
tottnak mutatkozik az együtt-
működésre. Ahhoz, hogy Ne-
velek településrész szennyvíz-
csatornázása előremozduljon, 
a lakosságnak víztársulatot kell 
alakítania. Ebben az önkor-
mányzat segítséget tud nyújta-
ni, de csak abban az esetben, 
ha lesznek olyan neveleki lako-
sok, akik a társulat megalakí-
tásában és annak vezetésében 
szerepet vállalnak. Sződ szen-
nyvízcsatorna-hálózatának ki-
építése két szakaszban történt, 
és mindkét esetben sikerült a 
víztársulatot megalakítani. Bí-
zom benne, hogy a társulást a 
neveleki lakosok körében is si-
kerül megalakítani, és ez a fon-
tos beruházás kezdetét veszi. 

Nevelek településrészről 
többen jelezték, hogy a köz-
világítási lámpák nem világíta-
nak. A közvilágítás karbantar-
tójának ezt jeleztem, aki a hely-
színen döbbenten tapasztalta, 
hogy illetéktelen személyek le-
vágták és elvitték a közvilágí-
tási vezetéket. Ezt jeleztük az 
ELMŰ felé. Sajnos a vezeté-
kek pótlása nehézkesen halad. 

Halálos közúti 
baleset történt 
községünkben

Sajnálatos közlekedési bal-
eset történt az általános isko-
la előtti gyalogátkelőhelyen. A 
közlekedési baleset hatására az 
iskolába járó gyermekek szülei 
aláírást gyűjtöttek, hogy a gya-
logátkelőhelyhez közlekedési 
lámpát szereltessen fel az ön-
kormányzat. 

Kérték továbbá, hogy in-
tézkedjünk annak érdekében, 
hogy az iskolás gyermekek 
napközben engedély nélkül ne 
tudjanak kijárni az iskola terü-
letéről, az iskola kapuit tegyük 
zárhatóvá, illetve az ebédel-
tetésnél a gyermekek az úton 
való átkeléshez a gyalogátkelő-
helyet vegyék igénybe. 

Az óvoda előtti gyalogátke-
lőhelynél és parkolónál is fel-
merült a szülők részéről, hogy 
közlekedési lámpát kellene fel-
szerelni. 

Az iskola igazgatójával meg-
beszéltük a szülők kérését. Az 
iskola kapuit zárhatóvá tettük, 
az Ady Endre utcai kapura 
elektromos zárat szereltettünk 
fel, a gyermekek ezen a kapun 
közlekednek az iskolába be és 
ki, az étkezésnél pedig tanári 
kísérettel a gyalogátkelőhelyet 
veszik igénybe. 

A Dózsa György út orszá-
gos közút, mely nem az ön-
kormányzat kezelésében van. 
Több mint két évünkbe ke-
rült, mire sikerült elintéznünk, 
hogy önkormányzatunk en-
gedélyt kapjon gyalogátkelő-
hely kiépítésére a két legforgal-
masabb helyen. A közlekedé-
si hatóság ugyanis forgalom-
számlálást végzett a két meg-
jelölt helyen, és azt állapították 
meg, hogy a forgalom nagy-
sága nem indokolja a gyalog-
átkelőhelyek kiépítését. Végül 
2 millió forintos költséggel, a 
közlekedés szabályainak betar-

tásával, megfelelő közvilágítás 
és előjelző táblák kihelyezésé-
vel sikerült a beruházást meg-
valósítani.

Mindkét gyalogátkelőhely 
jól belátható, úgy a gépjármű-
vezetők, mint a gyalogosok ré-
széről. 

Érdeklődtem a közlekedési 
lámpa felszerelésével kapcso-
latban, melyet a közlekedési 
hatóság nem tart indokoltnak. 

A megtörtént halálos baleset 
is mindkét fél fi gyelmetlen-
ségéből eredt, ugyanis a köz-
út  „veszélyes üzem”. Hiába 
van elsőbbsége valakinek, ha 
azt a másik fél fi gyelmen kívül 
hagyja. A kijelölt gyalogátkelő-
hely sem jelenti azt, hogy azon 
körültekintés nélkül át lehes-
sen haladni, még akkor sem, 
ha történetesen a lámpa zöl-
det jelez.

Forgalomirányító lámpák-
nál is számtalan közlekedési 
baleset történik. Megkértem a 
váci rendőrkapitányt, hogy le-
gyenek szívesek az iskolában a 
biztonságos gyalogosközleke-
déssel és a biztonságos közle-
kedéssel kapcsolatban előadást 
tartani a tanulók részére. 

Az óvodánál nem a gyalog-
átkelőhely jelenti a legnagyobb 
veszélyforrást, hanem az óvo-
da előtt lévő parkoló autókból 
kiszálló és beszálló gyermekek. 

Sajnos az óvodánál jelenleg 
ennél nagyobb parkolóhelyet 
nem tudunk létesíteni. Egyre 
több szülő gépjárművel viszi 
gyermekét óvodába és azzal is 
megy érte, amely jelentős zsú-
foltságot okoz. 

A közlekedési lámpa gyalog-
átkelőhelyhez történő felszere-
lése ezt a problémát nem tud-
ná megoldani. Fekvőrendőrt 
országos közútra elhelyezni 
nem lehet. 

Arra kérnénk a szülőket, 
hogy a beszállásnál és a kiszál-
lásnál a balesetek elkerülése ér-
dekében jóval nagyobb fi gyel-
met fordítsanak gyermekeikre!

Minden sződi lakosnak bale-
setmentes közlekedést, vala-
mint kellemes húsvéti ünnepe-
ket kívánok a képviselő-testü-
let és az önkormányzat dolgo-
zói nevében is.

Tisztelettel: 
Hertel László
polgármester
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Hírek a képviselő-
testület üléseiről

Sződ Község Képviselő-tes-
tülete 2012-ben  hat testüle-
ti ülést tartott. Az üléseken  2 
rendeletet alkotott és 23 ha-
tározatot hozott.

2012. január 26-án  került sor 
az év első testületi ülésre, ahol 
első napirendi pont a testü-
let 2012. évi munkatervének 
megtárgyalása és annak elfoga-
dása volt. Ezt követően a pol-
gármester tájékoztatást adott 
a Sződ Községért Közalapít-
vány működéséről. A polgár-
mester tájékoztatta a képviselő-
ket a 2012 évi költségvetés vár-
ható sarokszámairól. A jogsza-
bályi változások értelmében az 
önkormányzatnak és az intéz-
ményeknek külön költségve-
tést kell készíteni. A normatí-
vák ebben az évben sem alakul-
nak kedvezően, az önkormány-
zatok csak a kötelező feladatok-
ra kapnak normatívát. Fejlesz-
tésekre csak akkor lesz lehető-
ség, ha az önkormányzat plusz 
bevételre tesz szert. A negye-
dik napirendi pontban az óvo-
da bővítésére vonatkozó pályá-
zati lehetőséggel ismerkedtek a 
képviselők. A gyermeklétszám 
növekedésnek köszönhetően az 
óvoda ismételt bővítése szüksé-
ges. Pályázati lehetőséggel két 
új csoportszoba, és kiszolgá-
ló helyiségek megépítésével az 
intézmény bővítésére nyílik le-
hetőség. A közvilágítási lámpa-
testek karbantartására vonat-
kozó szerződés megtárgyalását 
követően a képviselők elfogad-

Önkormány-
zati  hírek

ADÓSLISTÁK
IPARŰZÉSI ADÓ

Sződ Község Önkormány-
zat Adóhatósága nevében tá-
jékoztatom a lakosságot, hogy 
a 2003. évi XCII. számú, az 
adózás rendjéről szóló tör-
vény módosítása lehetővé te-
szi az önkormányzat számá-
ra – helyi adók és gépjármű-
adó vonatkozásában – az adó-
hátralékosok listájának hely-

ben szokásos módon történő 
közzétételét. Az 55/B § alap-
ján az alábbiakban közzéte-
szem a hátralékosok nevét, cí-
mét, és az adónemenkénti tar-
tozás összegét.

Ezúton tájékoztatom a la-
kosságot, hogy a 10.000 Ft-ot 
meghaladó hátralékosok adó-
nemenkénti tartozásait Vára-

dy Zoltán önálló bírósági vég-
rehajtó felé továbbítjuk. A 
végrehajtó a tartozáson felül a 
végrehajtás díját is ráterheli az 
adósra. A 20.000 Ft felett tar-
tozók listája a Nemzeti Adó- 
és Vámhivatal (NAV) felé ke-
rült átadásra.

Az alábbi adóslisták a 2012. 
március 15-ei állapotot tükrö-
zik.

Dr. Bojtayné B. Gabriella
jegyző

Adóhatósági tájékoztató

Adatvédelmi okok miatt 
az újság internetes változata 

nem tartalmazhatja az adósok adatait.
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ták a PAHUSZ Szolg. Bt aján-
latát. A társaság végezte az elő-
ző évben is a lámpatestek kar-
bantartását. Amennyiben lakos-
sági hibabejelentés érkezik a hi-
vatalba, a továbbítástól számí-
tott 24 órán belül megtörté-
nik a hiba kijavítása.  Ezen az 
ülésen döntött a testület a Ta-
bán út 11. szám alatti szolgála-
ti lakás bérbeadásáról. A nap-
közi otthonos konyha működé-
sének költségmegtakarítása ér-
dekében 1 fő (konyhalány) lét-
számleépítéséről született dön-
tés. A működés korszerűsítésé-
re gépek beszerzése vált szük-
ségessé. A bérmegtakarításból 
származó összeget a konyhai 
gépek beszerzésére fordítja az 
önkormányzat. A továbbiakban 
lakossági kérelmek megtárgya-
lására került sor.

A 2012. február 9-ei rendkívü-
li ülésen a 2012. évi költségve-
tés előterjesztésére került sor. 
A 2012. évi költségvetés sok-
ban eltér az előző évekétől. A 
jogszabály változásnak megfe-
lelően külön lettek választva az 
önkormányzat, a hivatal, az is-
kola és az óvoda költségveté-
sei. A pénzügyi csoportveze-
tő ezen változások alapján ké-
szítette el a költségvetési terve-
zeteket. A könnyebb átlátható-
ság miatt magyarázó táblázatok 
is készültek az előterjesztéshez. 
Az intézményvezetők ebben az 
évben is előkészítették az in-
tézményre vonatkozó terveze-
tet, melyek a tavalyi tényada-
tok alapján kerültek átdolgo-
zásra. A polgármester ismertet-
te a tervezett beruházásokat és 
azok anyagi fedezeteit.

A 2012. február 21-ei testüle-
ti-ülésére a pénzügyi és ügy-
rendi bizottság ülését követő-
en került sor. A bizottsági ülé-
sen meghívottként jelen volt az 
összes képviselő, a polgármes-
ter, az alpolgármester, a jegyző, 
az intézményvezetők, valamint 
a támogatást kérő csoportok, 
egyesületek képviselői. A testü-
leti ülésen megjelent Varga Já-
nosné könyvvizsgáló is, aki tájé-
koztatta a testületet arról, hogy 
a polgármester úr a jogszabályi 
határidőnek eleget téve a kép-
viselő-testület elé terjesztette a 
2012. évi önkormányzati költ-
ségvetés rendelet tervezetét. Is-
mertette a jelenlévőkkel, hogy 
az önkormányzatok gazdálko-

ADÓSLISTÁK
KOMMUNÁLIS ADÓ

Adatvédelmi okok miatt 
az újság internetes változata 

nem tartalmazhatja az adósok adatait.
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dására vonatkozó jogszabályok 
jelentősen változtak. Az előter-
jesztés ezeknek a változásoknak 
megfelelően lett elkészítve, jog-
szabállyal ellentétes rendelkezé-
seket nem tartalmaz, kiadási és 
bevételi előirányzatai biztosít-
ják a költségvetés egyensúlyát. 
Sződ Község Önkormányza-
ta szigorú gazdálkodásnak kö-
szönhetően stabil anyagi hely-
zetben van. A rendeletterve-
zet rendeletalkotásra alkalmas. 
Papp István tájékoztatta a je-
lenlévőket, hogy a  pénzügyi bi-
zottság részletesen megtárgyal-
ta a költségvetés-tervezetet, ki-
sebb módosítások átvezetését 
követően a pénzügyi és ügy-
rendi bizottsági meghívottként 
rendelettervezetet elfogadásra 
javasolja. Erdélyi Balázs a kul-
turális és oktatási bizottság el-
nöke ismertette a képviselőkkel, 
hogy az egyesületek, csoportok 
támogatását a bizottság ösz-
szevont ülés keretében tárgyal-
ta a kommunikációs környezet-
védelmi és sport bizottsággal. 
Ebben az évben 2.525.000 fo-
rint állt rendelkezésre az egye-
sületi és csoportok támogatásá-
ra. Mivel ebben az évben több 
szervezet nyújtotta be támoga-
tási kérelmét, alaposan mérle-
gelni kellett a támogatások oda-
ítélését. Ebben az évben az elő-
terjesztés szerint minden kérel-
met, pályázatot benyújtó cso-
port támogatásban részesül. A 
szigorítások, normatíva-csök-
kenések ismeretében a 2013. 
évi költségvetésben már nem 
lesz lehetőség minden kérelme-
ző részére támogatást nyújta-
ni. Hertel László polgármester 
megállapította, hogy a 2012. évi 
költségvetés a jogszabályi válto-
zások ellenére időben elkészült. 
A képviselők megismerhették, a 
bizottságok és a testület is több 
fordulóban megtárgyalták. Az 
oktatási intézmények költségve-
tésének összevont testületi ülé-
sen történő elfogadását követő-
en a rendelet megalkotható.

A 2012. február 23-ai három-
oldalú, összevont testületi ülés-
re a Faluházban került sor. Az 
ülésen részt vett Csörög és Ke-
szeg községek képviselő-testü-
lete is. Meghívott vendégként 
részt vettek az intézményve-
zetők és a gazdasági vezető is. 
Első napirendi pontként a nap-
közi otthonos óvoda költség-
vetésének megtárgyalására ke-

ADÓSLISTÁK
KOMMUNÁLIS ADÓ

GÉPJÁRMŰADÓ

Adatvédelmi okok miatt 
az újság internetes változata 

nem tartalmazhatja az adósok adatait.

Adatvédelmi okok miatt 
az újság internetes változata 

nem tartalmazhatja az adósok adatait.
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rült sor, melyet Keszeg Kö-
zség Képviselő-testülete és 
Sződ Község Képviselő-testü-
lete egyhangú szavazással fo-
gadott el. Következő napirend 
a Hunyadi János Általános Is-
kola költségvetése volt. Az in-
tézményvezetőnek és a gazda-
sági vezetőnek feltett kérdések 
megválaszolása után mindhá-
rom testület egyhangúlag elfo-
gadta a iskola 2012. évi költség-
vetését. Az összevont ülés vé-
geztével Sződ Község Képvise-
lő-testülete folytatta a tanácsko-
zást. Hertel László polgármes-
ter összegezte a 2012. évi költ-
ségvetés elkészítésének és meg-
tárgyalásának folyamatát. A bi-
zottságok és a testület több for-
dulóban is megtárgyalták a költ-
ségvetést, melyet a testület egy-
hangú szavazással hagyott jóvá, 
és az előterjesztés alapján meg-
alkotta a 2012. évre vonatkozó 
költségvetési rendeletét. A ren-
deletalkotást követően a házi-
orvosok beszámolója követ-
kezett. Dr. Rull Csaba házior-
vos számolt be elsőként, majd 
dr. Bonyhádi Elemér háziorvos 
beszámolója következett. Dr. 
Bíró Emőke a gyermekkörzet-
ben tapasztaltakról számolt be, 
míg  dr. Hevér László a fogor-
vosi körzetben tapasztaltakról 
tájékoztatta a képviselőket. Dá-
vid Tamás a 2011-től Sződ kö-
zségben helyben történő vérvé-
tel tapasztalatairól számolt be. 
A képviselő-testület mind az öt 
egészségügyi beszámolót egy-
hangúlag fogadta el. A követ-
kező napirendi pont a polgá-
ri és katasztrófavédelem 2011. 
évi tevékenységével kapcsola-
tos beszámolójának megtárgya-
lása és elfogadása volt. A továb-
biakban az Észak-Kelet Pest 
és Nógrád Megyei Regionális 
Hulladékgazdálkodási és Kör-
nyezetvédelmi Önkormányza-
ti Társulás tagönkormányzatai 
által elfogadott Társulási Meg-
állapodás módosításának elfo-
gadására került sor. Ezt köve-
tően Danubius Expert Audit 
Kft. 2011. évi belső ellenőrzési 
jelentésének megtárgyalása kö-
vetkezett, melyet 1 tartózkodás 
mellett fogadott el a képvise-
lő-testület. A polgármester tá-
jékoztatta a képviselőket, hogy 
az óvodabővítésre vonatkozó 
pályázat még mindig nem ke-
rült benyújtásra, mivel a szük-
séges adatlapok nem tölthető-
ek le az NFÜ honlapjáról. A 

ADÓSLISTÁK
GÉPJÁRMŰADÓ

Adatvédelmi okok miatt 
az újság internetes változata 

nem tartalmazhatja az adósok adatait.
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pályázat benyújtásához szüksé-
ges előkészítő tevékenységek-
re vonatkozó megbízási szer-
ződéseket (megvalósíthatósági 
tanulmány, rehabilitációs szak-
mérnöki tevékenység, és az en-
gedélyes tervek elkészítése) a 
pénzügyi bizottsággal történő 
előzetes egyeztetést követőn az 
önkormányzat nevében meg-
kötötte. Az óvodabővítésére 
vonatkozó tervdokumentáció 
benyújtásra került a váci építés-
hatósághoz, az engedélyezési 
eljárás folyamatban van. Szin-
tén az óvodabővítésére vonat-
kozó pályázat benyújtásához 
szükséges a közoktatási esély-
egyenlőségi program megléte 
is. A napirendi ponthoz tarto-
zó határozatok elfogadásra ke-
rültek. Utolsó napirendi pont-
ként a 10/1999 (VI.17.) számú, 
a parlagfű irtásáról szóló ren-
delet hatályon kívül helyezését 
tárgyalta meg a testület. A helyi 
rendeletben történő szabályo-
zást azért kellett visszavonni, 
mert magasabb szintű jogsza-
bályban került szabályozásra.

2012. március 1. napján rend-
kívüli ülésre került sor. Hertel 
László polgármester tájékoz-
tatja a képviselőket, hogy Mi-
letin Istvánné, a szociális és 
egészségügyi bizottság elnöke 
írásban bejelentette, hogy meg-
romlott egészségügyi állapota 
miatt 2012. március 1. napjától 
kezdődően nem tudja vállal-
ni a bizottság elnöki tisztségét. 
A képviselő asszony azt nyilat-
kozta, hogy amennyiben szük-
ség van munkájára a bizottság-
ban, abban az esetben a tagsá-
got szívesen vállalná. A kérést 
a testület tudomásul vette. Her-
tel László javaslatára a bizott-
ság egyhangúlag  megszavazta 
elnökének Dávid Tamás kép-
viselőt.

2012. március 26. napján 
rendkívüli ülést hívott össze 
Hertel László polgármester. A 
rendkívüli ülés összehívásának 
sajnálatos oka Miletin István-
né képviselőasszony váratlan 
halála volt. Az ülésen a képvi-
selő-testület az önkormányzat 
saját halottjának nyilvánította a 
képviselő asszonyt, és a teme-
tés költségeinek megfi zetését 
átvállalta. 

Dr. Bojtayné B. Gabriella
jegyző

ADÓSLISTÁK
GÉPJÁRMŰADÓ

A rendőrségi 

KÖRZETI MEGBÍZOTT
 ügyfélfogadási ideje és elérhetősége

A körzeti megbízott páros heteken keddenként 9.00 és 10.00 óra között 
a Polgármesteri Hivatal tanácskozótermében fogadja ügyfeleit.

Telefonos elérhetősége: 20/9172558
Rendőrségi ügyelet: 20/4441273

Adatvédelmi okok miatt 
az újság internetes változata 

nem tartalmazhatja az adósok adatait.
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ANYAKÖNYVI HÍREK
2011. december 1. napjától 
2012. február 29. napjáig

Sződön az alábbi anyakönyvi események történtek:

Születések száma: 6

Házasságkötések száma: 4

Halálesetek száma: 11

A községi rendezvények 
időpontjai 2012-ben
Hősök napja: június 3. (vasárnap)
Gyermeknap: június 3. (vasárnap)

Augusztus 20.: augusztus 20. (hétfő)
Falunap: szeptember 8. (szombat)

Közmeghallgatás: november 9. (péntek) 
18.00 – helyszín: Faluház

Idősek napja: november 17. (szombat)

Sződ Község Önkormány-
zata a közbeszerzésekről 
szóló 2011. évi CVIII. tör-
vény 33. § (1.) bekezdés-
ében foglalt kötelezettségé-
nek eleget téve megalkot-
ta a 2012-es gazdasági évre 
szóló közbeszerzési tervét, 
az alábbiak szerint.

Az Önkormányzat a 2012-es 
gazdasági évben az alábbi köz-
beszerzési eljárást tervezi.

I. A tervezett közbeszerzé-
si eljárás jellege: építési be-
ruházás

A tervezett közbeszerzési eljá-
rás elnevezése: „Nevelési intéz-
mények fejlesztése – Sződi Napkö-
ziotthonos Óvoda felújítása, bővíté-
se” (KMOP-4.6.1-11)

A tervezett közbeszerzési eljá-
rás bruttó értéke: 120.000.000  
HUF

A tervezett közbeszerzési el-
járás fajtája: nyílt közbeszerzé-
si eljárás a közbeszerzésről szóló, 
2011.évi CVIII. törvény alapján.

II. A tervezett közbeszerzé-
si eljárás jellege: építési be-
ruházás.

A tervezett közbeszerzési eljá-
rás elnevezése: „Sződ Polgármes-
teri Hivatal komplex akadálymen-
tesítése, felújítása”

A tervezett közbeszerzési eljá-
rás bruttó értéke: 50.000.000 
HUF

A tervezett közbeszerzési el-
járás fajtája: nyílt közbeszerzé-
si eljárás a közbeszerzésről szóló, 
2011.évi CVIII. törvény alapján.

III. A terezett közbeszerzé-
si eljárás jellege: építési be-
ruházás

A tervezett közbeszerzési el-
járás megnevezése: „Közterek, 
parkok építése”
A tervezett közbeszerzési eljá-
rás bruttó értéke: 10.000.000 
HUF

A tervezett közbeszerzési el-
járás fajtája: a beruházás értéké-
től függ a közbeszerzési eljárás le-
folytatása.

Jelen tervet a hivatkozott jog-
hely előírásai szerint öt évig 
őrizzük, és nyilvánosságát biz-
tosítjuk.

Hertel László
polgármester

Sződ Község 
Önkormányzatának 
2012. évi közbeszerzési terve

LOMTALANÍTÁS
Értesítjük a Tisztelt Lakosságot, hogy Sződ község-
ben és Nevelek településrészen a Remondis Duna Kft. 
által szervezett éves lomtalanításra

2012. június 9. napján (szombaton)
kerül sor. 

Felhívjuk a T. Lakosság fi gyelmét, hogy a lomtalanítás 
során az alábbi hulladékokat szállítja el a szolgáltató:
 » bútorok hulladékai (asztalok, székek, szekrények, mat-
racok);

 » egyéb fából készült használati tárgyak, melyek méretük-
nél fogva nem helyezhetőek el a gyűjtő edényben;

 » szőnyegek, textil, ruhanemű;
 » műanyag padlók, elhasznált kerti medencék;
 » nagy darabos műanyag gyermekjátékok;
 » kizárólag személygépkocsi, kerékpár, motorkerékpár gu-
miabroncsok.

Kifejezetten nem tartoznak a lomtalanítás körébe az 
alábbi hulladékok, melyeket a szolgáltató nem szállít el:
 » vegyes települési hulladékok;
 » zöldhulladékok;
 » háztartási elektronikai hulladékok;
 » háztartási veszélyes hulladékok;
 » szelektíven gyűjthető üveg, műanyag és papír hulladé-
kok.

Kérjük, a lomokat az adott napon reggel 7 órá-
ig helyezzék ki ingatlanjaik elé. A meghirde-
tett lomtalanítási nap után kihelyezett lomok el-
szállítását a szolgáltató már nem tudjuk elvégezni. 

Felhívjuk a lakosság fi gyelmét, hogy a használt gumi-
köpenyek és a háztartási elektromos hulladék leadásá-
ra folyamatosan lehetőség van az önkormányzat Sződ, 
Kastély u. 1. szám alatt lévő telephelyén. 
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„A teljes élet a családos élet: a fészek.”
(Gárdonyi Géza)

A biztonsá-
gos „családi 
fészek” je-
lentősége…
Sokan mondogatják, hogy fel-
gyorsult világban élünk. Én 
is érzékelem ezt. Az emberek 
alig érnek rá valamire – jön-
nek-mennek, rohannak. Sokat 
dolgoznak. Szerencsés az, aki-
nek van munkahelye. A csa-
ládtagok is egyre ritkábban 
tudnak igazán odafi gyelni egy-
másra. A gyerekek „kallódnak” 
a szülői törődés nélkül. 

Ezekkel a bevezető sorok-
kal szeretném felhívni tanítvá-
nyaink szüleinek fi gyelmét né-
hány dologra.

Az értekezleteken, amikor 
mi, tanárok összeülünk, bi-
zony egyre több nehézséggel 
szembesülünk. Sok diák nem 

készít házi feladatot, nincs 
itt az iskolában a felszerelé-
se, néha ő maga sem. Az el-
lenőrző könyv sokuknál csak 
egy „kacattal” több, mert szü-
lő nem igazán látja.

A felsoroltakból az derül ki, 
hogy a klasszikus családmodel-
lek felborulását a gyerekek sínylik 
meg leginkább. Azt, hogy 6-14 
éves korig még nagyon gyer-
meknek tekinthető az ember, 
gondolom, senki nem vitat-
ja. Még nem lehetne magára 
hagyni. Ha ebben a korban az 
igazi felelősségtudat nem ala-
kul ki, akkor azután már késő 
lesz. Hogy akar bekerülni va-
laki egy színvonalas középis-
kolába, ha már általános isko-
lában nem hajlandó elsajátítani 
az alapokat? 

Egész pályám alatt azt hang-
súlyoztam, hogy senki helyett 
nem tanulhatunk. Az intézmé-
nyekre nem lehet azt a felelős-
séget is hárítani, amit a csalá-
doknak kell vállalni. Az isko-
lák között nincsenek nagy kü-
lönbségek, de a „családi tűzhe-
lyek, a családi gondoskodások 
között” igen.

Nem tagadom, cikkemet fi -
gyelemfelkeltésnek szánom. Bár-
mennyire felgyorsult a vi-
lág, a gondoskodó Édesanya 
és Édesapa szeretetével, oda-
fi gyelésével csodát tud tenni 
gyermekével – és még pénz-
be sem kerül. A legnagyobb be-
fektetés az életben nem az állam-

papírokban és kötvényekben rejlik. 
A legkamatozóbb befektetést 
gyermekeink fejlesztésével ér-
hetjük el.

Minden tanítványunk szüle-
it újra és újra partnerként hí-
vom: hozzuk ki a legjobbat gyer-
mekeikből!

Az első félév eseményeiről a 
következőket gondolom. Nem 
volt könnyebb és nem volt ne-
hezebb a félév a megszokott-
nál. Sok feladatot tűztünk ki 
magunk elé, amit maradéktala-
nul teljesítettünk is.

Nyolcadikosaink megírták a 
központi felvételit saját tudá-
suk szerint. Elküldtük jelent-
kezési lapjaikat a „kiszemelt” 
középiskolákba. Várjuk az 
eredményeket. Rendezvénye-
inket a tőlünk már megszokott 
színvonalon nyújtjuk (pl. ad-
venti koncert, alapítványi bál, 
„Miénk a színpad!” stb.).

A kis elsősök is beilleszked-
tek a hunyadisok életébe. Már 
sok „iskolásat” tanultak. Ma-
holnap fogadjuk a követke-
ző első osztályt. Előrejelzések 
szerint szívesen hozzák a szü-
lők iskolánkba gyerekeiket.

Egy sződi lakos pár hete 
azt mondta nekem, sajnálja, 
hogy a gyermekeit annak ide-
jén nem a sződi iskolába íratta 
be. Kérdeztem tőle, hogy mi-
ért? A válasz érdekes és fon-
tos volt: „Mert a sződi iskolában 
a gyerekek lelkét is ápolják, nem 

csak a tudományt próbálják belé-
jük préselni, és ilyen iskola már ke-
vés van.”

Jól esett ez a megállapítás, 
vélemény. Ezek a szavak a ta-
nári kart, munkatársaimat, és 
engem is minősítettek.

Intézményünk a balesetek 
megelőzése érdekében „zár-
tabb” lett. Tavasszal a játszó-
térnél lévő kerítést is biztonsá-
gosabbá tesszük.

A pedagógiai munkák közül 
megemlítem tervezett nagy 
projektünket: Váccal és intéz-
ményeivel fogjuk megismertetni di-
ákjainkat. Kevés gyerek tud-
ja, hogy amikor Vác főterén 
áthalad, akkor Európa egyik 
legszebb barokk terét látja. A 
projekt, reméljük, úgy sikerül, 
hogy ha diákjaink felnőttek 
lesznek, jó érzéssel gondolnak 
vissza ezekre az emlékekre. A 
tudás továbbadásának sokféle-
sége ezt is jelenti.

Az internetről ma már min-
den megtudható, de nem nyújt 
igazi élményt. Sok éves meg-
fi gyelésem, hogy amit tapasz-
talva tanulunk, egy életre a mi-
enk marad. A projekt tervezett 
ideje 3-4 nap. Ezeket a napo-
kat nem az iskola falai között 
fogjuk tölteni, hanem a hely-
színen nyújtjuk az ismerete-
ket. Várhatóan a tavaszi szü-
net után kezdjük a megvalósí-

Iskolásat tanulunk! Iskolásat tanulunk!

Oktatás-nevelés – Iskola Sződiek Híradója – 2012.  tavasz
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tást, amikor már az időjárás is 
kedvez nekünk.

Mire az újság megjelenik, már 
közel járunk húsvét ünnepé-
hez. A következő verssel kí-
vánok a hunyadisok nevében 
minden kedves olvasónak kel-
lemes húsvéti ünnepeket és jó 
egészséget!

„Már kék selyembe pompázik az égbolt,
Tócsákba fürdenek alant a fák,

A földön itt-ott van csak még fehér folt,
A légen édes szellő szárnyal át.

Pöttöm fi úcskák nagy hasú üvegbe
Viszik a zavaros szagos vizet,

A lány piros tojást tesz el merengve,
A boltokat emberraj tölti meg…”

(Kosztolányi Dezső)

Günther Erzsébet
igazgatónő

Adventi 
koncert
2011. december 11-én rendez-
tük meg az immár hagyomá-
nyosnak számító adventi kon-
certünket, amely az idén ösz-
szekapcsolódott a Színek Ta-
nodásainak kiállítás-megnyi-
tójával. 

A műsorban közreműköd-
tek: a Sződi Hagyományőrző Asz-
szonykórus, a váci Bartók Béla 
Zeneiskola énekkara, valamint 
furulya- és gitár-tanszakának 

hunyadis hallgatói, a Cecília 
Band, Mészáros Sári és a Feke-
tekék, Nikolics László és Farkas 
Dániel, Czinege Lilla és a Hunya-
di János Általános Iskola énekka-
ra.

Nagy megtiszteltetés volt 
mindenki számára, hogy Len-
gyelországból érkezett vendé-
geket fogadhattunk. A Turliki 
lengyel kórus látogatott hoz-
zánk, továbbra is erősítve ez-
zel a lengyel–magyar népek 
barátságát. Csodálatosan díszí-
tett népviseletükben énekeltek 
a színpadon, így mi is ízelítőt 
kaphattunk a lengyel népzenei 
kultúrából.

A koncert változatos mű-
sorral igyekezett szórakoztat-
ni a megjelenteket.

Ivanics Istvánné
a rendezvény szervezője

Egy kedves 
nyugdíjastól 
köszöntek el 
a hunyadisok

„A legvégén nem az fog számítani,
 hogy mennyi év volt az életedben, 

hanem, hogy mennyi élet volt 
az éveidben.”

(Abraham Lincoln)

2011 decemberében a kará-
csonyi délután meghitt pilla-
natai közepette köszöntötték 
munkatársukat nyugállomány-

ba vonulása alkalmából a hu-
nyadisok.

A képen az intézmény veze-
tője, Günther Erzsébet a hu-
nyadisok nevében ajándékkal 
kedveskedik a „friss nyugdí-
jasnak”, Szlusni Istvánnénak, 
Julikának. Julika sok éven ke-
resztül vigyázta az iskola épü-
letének rendjét. Keze nyomán 
csillogott-villogott minden.

Kívánjuk, hogy erőben és 
egészségben töltse hosszú, 
boldog nyugdíjas éveit!

Kirándulás 
az Ország-
házba
2012. január 31-én kedden a 
Parlamentbe látogattunk. Ez 
a kirándulás jutalom volt azok 
számára, akik részt vettek a 
Sződiek Híradójában megje-
lent rajzpályázaton.

Első fontos állomásunk a 
Kupolaterem volt. Itt őrzik a 
koronázási ékszereket a koro-
naőrök. Szerencsés tanúi le-
hettünk egy őrségváltásnak is. 
A terem csillárjában több mint 
kétszáz villanykörte van. Eze-
ket igen érdekes módon cseré-
lik: a villanyszerelő felülről egy 
létrán ereszkedik le, és innen 
már könnyen elvégzi ezt a fel-
adatot. Olyan nagy ez a csillár, 
hogy akár két ember is „ké-
nyelmesen” elférhet benne.

Ennek a teremnek két ku-
polája van: egy belső, amit be-
lülről látunk és egy külső, amit Köszönet a nyugdíjasnak

Adventi koncert Adventi koncert

Sződiek Híradója – 2012.  tavasz Oktatás-nevelés – Iskola
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kívülről. A kettő magasság-
különbsége annyi, hogy akár 
egy hatemeletes ház is elférne 
a kettő között. A belső kupo-
la azért lett alacsonyabb, mert 
nem szerették volna, hogy be-
lülről aránytalanul magas le-
gyen a terem, a külső pedig 
azért lett olyan magas, mert a 
Millennium miatt tartani sze-
rették volna a kilencvenhat 
méteres magasságot.

A Kupolaterem után a Va-
dásztermet látogattuk meg, 
ami az egyik falon elhelyezett 
Bölényvadászat című képről 
kapta a nevét. Innen az egyik 
erkélyre mehettünk ki, ahon-
nan a városra nyílt szép kilátás. 

A Vadászterem után a fel-
sőház társalgóját néztük meg. 
A szobrokon a XIX. század 
jellegzetes foglalkozásait űző 
embereket láthattunk.

Az alsóház társalgója az Or-
szágház másik oldalán van. In-
nen a felsőház üléstermébe 
mentünk. Megtudtuk, hogy 
hol ül az Országgyűlés vezető-
je, a jegyző, a miniszterelnök 
és az államfő. Minden szék-
ben van már egy kis számító-
gép, ezzel lehet szavazni, vagy 
szót kérni. 

Régen az ülésterem előtt 
szivaroztak a képviselők. Ha 
véletlenül szivarozás közben 
kezdődött az ülés, a szivarja-
ikat lerakhatták a számozott 
szivartartókba.

Ami az Országházban 
aranyszínű, az mind huszon-
két karátos arany. Az építés-

kor negyven kilogramm ara-
nyat használtak fel.

A kirándulás szerintem ér-
dekes volt, nekem nagyon tet-
szett.

Garad Ágoston
7. osztályos tanuló

Alapítványi 
bál
Egy fontos esemény 
a Nyolcadikosok 
életében

Egy idézettel kezdeném a gon-
dolataimat:
„ A táncban benne van kicsinyben a világ: 
jóság, erő, lassúság mind együtt. Az egyik 
ember ezt szereti, a másik azt, de nincs, 
kinek ne tetszenék a tánc.’’ (Kalidásza)
Már hagyomány, hogy az isko-
la alapítványi bálját a 8. osztály 
keringője nyitja meg, ami egy-
úttal az est fénypontja is. Én – 
mint nagyszülő – különös iz-
galommal készültem erre az 
eseményre. Jobban izgultam 
talán, mint az unokám, hogy 
sikerüljön minden lépése. Meg 
kell mondanom, hogy az elő-
adás minden várakozásomat 
felülmúlta. Volt már összeha-
sonlítási alapom, mivel sok-
szor részt vettem az iskola 
rendezvényein, és már a má-
sik unokám keringőjét is lát-
hattam – az is gyönyörű volt.

Biztosan elfogultabban nézi 
az ember, ha a saját unoká-
ja is táncol, de ez valóban 
egy jól előkészített és betaní-
tott, gyönyörűen előadott be-
mutató volt kecses hölgyekkel 
és urakkal. A sikeres előadás 
Mikó Alexandrának, a tánc be-
tanítójának – aki maga is hu-
nyadis tanuló volt –, és a diá-
kok szorgalmának közös ered-
ménye. Köszönjük nekik azt, 
hogy ilyen csodálatos hangula-
tot tudtak teremteni. 

A többi már rajtunk mú-
lott. A jó szórakozáshoz min-
den feltétel biztosított volt. 
Aki akart, mulathatott kedvé-
re, hiszen a talpalávalóról ked-
velt hazai zenészünk, Ivanics 
Pál gondoskodott. 

A szponzorok által felaján-
lott rengeteg értékes tombo-
lanyeremény sokunknak oko-
zott örömet. A rendezők min-
dent megtettek azért, hogy 
mindenki jól érezhesse magát.

Ezt a nehéz és nagy körül-
tekintést igénylő munkát kö-
szönjük nekik.

Sztruhár Imréné

Továbbtanu-
lási hírek
Mivel az idei 8. osztály nagy 
létszámú, teljesítményük és 
képességeik nagyon eltérőek, 
ezért sok más típusú közép-

iskolát jelöltek meg, de zöm-
ében váci iskoláknál felvételiz-
nek tanulóink.

A központi felvételik eddi-
gi eredményeiknek megfelelő-
en sikerültek. 

A szóbeli felvételik márci-
usban zajlanak. Az ideiglenes 
felvételi jegyzék március kö-
zepén jelenik meg a középis-
kolák honlapjain. A végleges 
eredményre április végéig vár-
ni kell.

A tanulók minden segítsé-
get megkaptak az iskolától az 
iskolaválasztáshoz. Pályavá-
lasztási kiállításra kísértük el a 
diákokat, a jelentkezési lapok 
kitöltését teljesen átvállaltuk 
a szülőktől, szülői értekezlete-
ket tartottunk, ill. egyéni kon-
zultációkat is folytattunk szü-
lőkkel és gyerekekkel egyaránt.

Márgusné Czinege Tünde
pályaválasztási felelős

Felsős farsang 
Kockás Party
A 2012. február 17-én, pén-
teken megrendezett „Suli-Bu-
li” nagy sikert aratott. A belé-
pő egy kockás ing vagy felső 
volt – valamilyen kockás ruha-
darab. Mindenki előszeretettel 
fogyasztotta a „különleges” 
kis pizzákat az új Pizza-házban. 

Az estét egy pár perces sal-
sa-bemutató nyitotta meg. A 
zenét DJ MÁRK szolgáltatta. 

Látogatás a Parlamentbe Alsós farsang
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Voltak mulatós és diszkós ze-
nék is. Mi nagyon jól éreztük 
magunkat!

Reméljük, a közeljövőben 
is lesz még ilyen jó program a 
sulinkban!

Szíjgyártó Gabriella 
és Dalnoki Adrienn
8. osztályos tanulók

Ha a böjt 
napját 
megelőzi…
Vízkeresztet bár elhagyja, 
hamvazó szerdát el nem éri, 
s mivel a böjt napját megelő-

zi, mulatságában torkosság jel-
lemzi. Tarthat hetekig, akár 
hétig, míg mindenki megleli az 
idejét, mikor az örömteli álarc, 
a ruhavarázsló jelmeze rejteké-
nek őre lesz. Az igazi valódat 
eltűntetheted, s más valaki bő-
rébe bújhatsz, hogy kitalálhas-
suk, ki vagy.  

Minden évben nagy izga-
lommal várjuk, hogy kis di-
ákjaink milyen meglepetés-
sel készülnek a farsangi mu-
latságunkra. Idén február 18-
án rendeztük meg számukra 
a nagy eseményt. 15 órakor, a 
megnyitót követően, egymás 
után vonultak be a gyerekek 
farsangi jelmezükben. A zsű-
ri ámult-bámult, kacagva pon-
tozta a jelmezeseket, akik kö-
zül néhányan kisebb produk-
cióval érkeztek. Volt közöt-
tük tiroli lány, Szita rock ze-

nekar, tejes doboz, nagy ceru-
za, kiskirálylány, púpos teve, s 
még sorolhatnám a megannyi 
nagyszerű előadókat. A fel-
vonulás után parádés játékok 
vártak a gyerekeinkre. Csak-
úgy durrogtak a lufi k, gurul-
tak a karikák. Pörögve, táncol-
va adták egymásnak a seprűt 
a lelkes résztvevők. Aki meg-
éhezett, a büfében jókat ehe-
tett. Volt táncház, melyben 
sok táncos lábú szülő is részt 
vett. Jó volt látni a nagy teker-
gő kígyót, mely boldogan, ug-
rándozva járta be a tornater-
met. A zsűri döntését követő-
en az aerobic csoport mutatta 
be tánc-show-ját, cha-cha-cha-
variációkat modern változat-
ban. Ezután az elmaradhatat-
lan tombola következett, ahol 
minden kicsi gyermek izgatot-
tan várta a nyereményét. 

Itt a vége, de ne fuss el, jö-
vőre várunk ugyanitt, hogy 
újra jól érezd magad velünk!

Keszericze Kármen
tanító néni

Dunakanyar 
Népművé-
szeti Verseny
A Dunakanyar Népművészeti 
Versenyen a „Hagyományőrző 
projekt” 4 tablóját állítottuk ki 
Sződligeten.

„Pendítsd 
meg nyelve-
det gyönyörű 
nótára…”
2012. március 1-én került 
megrendezésre a „Pendítsd 
meg nyelvedet gyönyörű nótá-
ra” címmel a váci Bartók Béla 
Zeneiskolában a szolfézs tan-
szaki nap. A rendezvényen 
Arany-Páva-díjat kapott a „ki-
fejező éneklésért” Késmárky Tí-
mea Réka, Heinczinger Flóra és 
Hárs Róza. A zeneiskolás nö-
vendékek sződi népdalcsokrot 
mutattak be eredeti sződi nép-
viseletben. Tiszta, átütő erejű 

Alsós farsang Alsós farsang

A kiállított tablók

Sződiek Híradója – 2012.  tavasz Oktatás-nevelés – Iskola
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énekhangjuk és hibátlan pro-
dukciójuk nagy sikert aratott. 
Ezúton szeretnék köszönetet 
mondani a diákoknak a lelkes 
felkészülésért, a Hunyadi Já-
nos Általános Iskola támoga-
tásáért, és Sződ település la-
kosainak, akik lehetővé tették, 
hogy a diákok eredeti sződi 
népviseletben szerepeljenek.

Kurucz Györgyné 
Láng Ilona 

szolfézstanár

Szakkörök
Iskolánkban év eleje óta folya-
matosan működnek szakköre-
ink. Fontosnak tartjuk, hogy 
tanulóink délután is haszno-
san töltsék idejüket az iskolá-
ban. Ezért ezeken a foglalko-
zásokon is változatlan lelke-
sedéssel munkálkodnak a diá-
kok. Az újság ezen és követke-
ző számában is hírt adunk te-
vékenységükről.

Búcsúzunk, 
Tanár Úr

„Az öreg kút csendesen adja
vizét... így telik minden napja.
Áldott élet ez! - fontolgatom:

csak adni, adni minden napon!
Ilyen kúttá kellene lennem!
csak adni teljes életemben!

Csak adni? Terhet is jelenthet.
Jó kút, nem érzed ezt a terhet?
Belenézek... tükre rám ragyog:

„Hiszen a forrás nem én vagyok!
Árad belém, csak továbbadom,
frissen, vidáman és szabadon...”

(Túrmezei Erzsébet)

2012. március 7-én elbúcsúz-
tunk Bimba Imre matematika 
szakos kollégánktól, aki nyug-
állományba vonul. Imre 18 éve 
tanított a hunyadis falak kö-
zött. Sok diák köszönheti neki 

a matematika és fi zika tudását. 
Kollégánk megkezdhette pihe-
nőéveit, mert azon szerencsé-
sek egyike, akik 60 évesen, 40 
éves munkaviszony után me-
hetnek nyugdíjba, hisz ő már 
felmentését 2011-ben meg-
kezdte. Kívánjuk Kedves Kol-
légánknak, hogy ilyen szeren-
cse kísérje egész további éle-
tén keresztül, mint amilyenben 
most részesült! A hunyadisok 
nevében megköszöntem peda-
gógiai munkáját, és úgy gon-

Az Arany-Páva-díjak és tulajdonosaik

Szakkörök Bimba Imre tanár úr
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dolom, méltón búcsúztunk 
Tőle kollégák és munkatársak 
- és természetesen tanítványai. 
(A képeken is ez látható.)

Kedves Imre! Itt, az újság 
hasábján keresztül is kívánunk 
Neked még egyszer boldog, 
békés, egészségben gazdag, ki-
egyensúlyozott nyugdíjas éve-
ket!       

Sok szeretettel búcsúzunk: 

Günther Erzsébet 
  igazgatónő

Az iskolai 
alapítvány 
hírei
Ezúton tudatjuk mindenkivel, 
akit érdekel, hogy hét ors zág-
ra szóló alapítványi bálunkat 
2012. február 11-én megtar-
tottuk. Sikerét bizonyítja, hogy 

a résztvevők még hajnalban is 
ropták a táncot.

A bevételből mérleghintával 
gyarapítjuk játszóterünket. 

Köszönjük mindazoknak, 
akik valamilyen formában 
hozzájárultak bálunk sikeres 
megrendezéséhez.

Alapítványunk neve: Sződ Köz-
ség Iskolai Oktatásáért Közalapít-
vány

Adószámunk: 18684072-1-13

Kérjük, amennyiben teheti, 
adójának 1 %-át ajánlja fel ala-
pítványunknak! Önzetlen se-
gítségét előre is köszönjük!

Alapítványunk nevében kelle-
mes húsvéti ünnepeket kívá-
nunk minden Kedves Támo-
gatónknak és leendő Támoga-
tónknak!

„Adjon Isten mindenkinek

Békés Feltámadást!

Szeretetből sokkal többet,

Csak jót kívánok nem mást!

Legyen kalács a kosárban,

Az asztalon jó bor,

Egyen, igyon, jól vigadjon

Szomszéd, koma, sógor!”

Az iskolai alapítvány 

kuratóriuma

Búcsúzunk, Tanár Úr

Sződiek Híradója – 2012.  tavasz Mozaik

Hála és 
köszönet
Hálás szívvel köszönjük azok-
nak a résztvevőknek, akik a 
Mária Karitász Csoport jóté-
konysági műsorán pénzado-
mányaikkal segítették a rászo-
rulókat. Isten áldja meg a jólel-
kűségüket, mert a bejött ösz-
szegből húsvétkor szintén tud-
tunk csomagokat osztani a rá-
szorulóknak.

Külön megköszönöm Gyuri 
atyának a jóindulatát és segít-
ségét. Segített minket abban, 
hogy a Szent Erzsébet-per-
selyből 16.000 forintot kap-
hassunk, és Szent Antal per-
selyét is nekünk adta, amely-
ben 14.600 Ft volt. Ez össze-
sen 30.600  Ft, így tudtunk ka-
rácsonykor három személynek 
10.000 forintot adni, és cso-
magot is.

Tehát az atyától kapott 
pénzt mind a rászorulók kap-
ták. Gyuri atya, még egyszer 
köszönöm a támogatását, a se-

gítségét és az együttműködé-
sét, és köszönöm, hogy velünk 
van, és velünk érez.

Szeretném megköszönni a 
KIZSU-HÚS Kft-nek is a 40 
vödör zsírt, amit adomány-
ként kaptunk tőlük. Áldja meg 
érte őket a Jóisten!

Köszönjü a polgármeste-
ri hivatalnak is a segítségét, és 
köszönjük mindazoknak, akik 
adományaikkal támogatták 
csoportunk munkáját.

Sánta Sándorné
a karitász csoport 

vezetője

Az élet szép...
Az élet tele van kisebb-na-
gyobb megpróbáltatásokkal, 
hát még a gyermekkor, ami 
lépten-nyomon új „fájdalma-
kat szül”. Milyen fontos, hogy 
ezeken könnyedén, pozitívan 
küzdjünk meg, lépjünk át! Így 
volt ez velünk is: a napokban 
vérvételre kellett mennünk két 
és fél éves lányaimmal. Már az 

micsoda könnyebbség, hogy 
a faluban, sorban állas nélkül 
ismerős arcok fogadtak eb-
ben az igazán korai időpont-
ban! Dávid Tamás nagy szak-
mai tudással és „gyermekbarát 
politikával” könny és fájdalom 
nélkül vett vért a gyerekektől.

Szívből köszönjük neked, Ta-
más!

Onodiné Csécsi Katalin

2011 nyarán három nyugdíjba 
vonuló konyhai dolgozó bú-
csúztatóját ünnepeltük meg: 
Szagán Istvánné (Marika), Mé-
száros Vincéné (Julika), Mikes 
Istvánné (Böbe). Lelkiismeretes, 
de fárasztó munkátokra min-
dig számíthattam. 

Hosszú, boldog nyugdíjas 
éveket kívánok nektek!

Sztruhár Imréné

Három a kislány, avagy ami 
késik, nem múlik
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Nyílt nap az 
óvodában 
Iskolába készül a 
Katica csoport

2012. január 12-én csütörtö-
kön az óvoda Katica csoport-
jában nagy nap volt. A leendő 
kis elsősök és szüleik nyílt nap 
keretében megismerkedhettek 
a Hunyadi János Általános Is-
kola igazgatónőjével, Günther 
Erzsébettel, illetve leendő ta-
nító nénijükkel, Ivanics Tün-
de nénivel. 

A szülők és a gyerekek is 
nagy izgalommal készültek 
erre a napra, hiszen a csalá-
dok életében pár hónap múl-
va nagy változások történnek 
majd, kis gyermekükből isko-
lás „nagy gyermek” válik. 

Puskás Szilveszterné Csu-
ra néni köszöntötte a megje-
lent szülőket, majd elmondta, 
hogy a gyermekek megfelelő 
fejlődésében, iskolaérettség-
re való felkészítésében nem-
csak az óvó néniknek, hanem 
a szülőknek is jelentős szere-
pük van.

A gyerekek az első foglalko-
zás keretében az eddig elsajá-
tított matematikai tudásukról 
játékos formában adtak szá-
mot. A gyerekek lelkesedés-
sel és nagy odaadással kon-
centráltak Móni néni által fel-
tett „számtani műveletek” ki-
számolására. A „Gyere velünk 
szám-országba!” játékos mate-
matika nagyon jól ment a gye-
rekeknek, nagy rajongással 
várták a szöveges fejtörő ösz-
szeadási és kivonási művelete-
inek végrehajtását. 

A második foglalkozás ke-
retében a gyerekek énekek-
kel, mondókákkal készültek 
erre a nagy napra, melynek ke-

retében Magdi néni segítségé-
vel gyorsaságukról, ügyessé-
gükről és szemfülességükről 
is számot adtak a leendő kis-
iskolások.

Nagyon örültem, hogy részt 
vettem a nyílt napon, és csak 
javasolni tudom minden szü-
lőnek, hogy az ilyen lehető-
ségeket használja ki, mert na-
gyon tanulságos. Útmutató-
ként szolgált, hogy gyerme-
künkkel milyen jellegű felada-
tokat és milyen formában cél-
szerű gyakoroltatni. Ez a nap 
megmutatta, hogy az óvo-
dai foglalkozások alkalmával 
a gyerekek játékos formában 
szívják magukba a matematika 
alapismereteit, mint például a 
páros és páratlan számok, illet-
ve a halmazok fogalmát, vala-
mint a hatos számkörrel kap-
csolatos műveleteket.

Köszönjük a lehetőséget, vala-
mint Móni és Magdi néni ál-
dozatos munkáját.

Lukácsné Pazsitka Szilvia

Télen az 
oviban

Mentovics Éva: A hóember

Álldogál egy vidám legény,
jégcsap lóg az orra hegyén.

Hó a keze, hó a lába,
deres minden porcikája.

Körülötte mély a hó,
pocakja vagy hét akó.
Messze virít répa orra,

cakkos sálját vígan hordja.

Éjfekete szén a szeme,
vasfazék a cilindere.

Füléig ér mókás szája,
a hófúvást büszkén állja.

Egy cseppet sem didereg,
jól bírja a hideget.

Söprűnyél a sétapálca,
hómezőket azzal járja.
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Nyílt nap és 
farsang az 
óvodában
Január utolsó szombatján tar-
totta az óvoda a farsangi bált 
az iskola tornatermében. Az 
ezt megelőző napon volt az 
ovis nyílt nap. A gyerekek 
ilyenkor az óvodában a szü-
lőkkel, esetleg nagyszülőkkel 
valamilyen farsanghoz kapcso-
lódó dolgot készítenek. A Süni 
csoportban medvesajtos do-
bozból csináltunk bohócot. A 
kicsik ilyenkor élvezik, hogy a 
megérkezés után nem csak ők 
vetkőznek, hanem mi, szülők 
is, és együtt megyünk be ve-
lük a csoportszobába. Mind-
járt leülünk az asztalokhoz a 
gyerkőccel és megkapjuk a bo-
hóchoz szükséges kellékeket 

és a mintát, hogy milyet kell 
készíteni. Nagy élvezettel lá-
tunk hozzá, szülők és gyere-
kek egyaránt, hogy minél job-
ban hasonlítson a mintadarab-
hoz. A gyerekek is rajzolnak, 
vágnak és ragasztanak, amíg 
elkészülünk, és boldogan mu-
tatják az óvónőknek, hogy mi-
lyen szép lett. Utána megmu-
tatnak minden játékot, amivel 
játszani szeretnek, és közös já-
tékkal zárul a nyílt nap. Jó lát-
ni a gyerekek örömét, hogy a 
szüleik is egy kis időre ovisok 
lettek.

Másnap a tornateremben 
megtartottuk a farsangi bált. A 
gyerekek nagyon várták, hogy 
felvehessék a jelmezeiket. Elő-
ször a Katica csoport műso-
rát láthattuk, verseket mond-
tak, énekeltek és táncoltak. 
Nagyon szép volt és igényes. 
Utána következett az óvónők 
által előadott bábjáték, a Hol-
le anyó, majd a csoportok fel-

vonultak, hogy megmutassák 
ki milyen jelmezbe öltözött 
be. A későbbi szabad prog-
ram alatt alig láttuk a gyere-
ket. Bújócskáztak, szaladgál-
tak, mindent kipróbáltak amit 
lehetett. Szülőnél csak akkor 
jelentkeztek, ha valamit kér-
tek a büféből, vagy a zsákba-
macskaárustól. A szabadprog-
ram alatt a néptáncosok Zsó-
fi  néni és Edina néni, a tornás 
gyerekek Magdi néni és Mari-
ann néni vezetésével megmu-
tatták, hogy mit tanultak az el-
múlt időszakban. Ekkor a vál-
lalkozó kedvű szülők is beáll-
hattak a gyerekek közé táncol-
ni és tornázni. Nagyon jó volt 
egy gondtalan délutánt együtt 
tölteni a szülőkkel és a gyere-
kekkel.

Köszönjük, hogy az élmény 
részesei lehettünk

Vasiné Pap Andrea
Vasi Fanni anyukája

Nyílt napon Nyílt napon

Fontosabb
eseményeink

Március 8. 
Nőnap

Március 14. 
Nemzeti ünnep 

a kopjafánál

Április 10. 
Húsvéti locsolkodás

Április 11. 
Zenei délelőtt

Április 14. 
Pest Megyei Óvodások 
Néptánctalálkozója (Ve-
resegyház). Az óvodai 

tánccsoportunk 22 fővel 
képviseli községünket 
ezen a rendezvényen.

Április 16. 
Népi játszóház

Április 26–27. 
Anyák napja

Május 3–4. 
Óvodai beíratás

Május 17–18.

Évzárók, ballagás

Év végi kirándulások

Gyermeknap

A víz világnapja alkalmá-
val egész héten csónakfú-

jó verseny, víz-parti kép készí-
tés, tutaj barkácsolás töltötte 
ki minden óvodásunk napját.

A legjobban mégis annak örül-
tek, mikor elsétáltunk a patok-
hoz, és ott útjukra bocsájtot-

A víz világ-
napja az 
óvodában
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Tavaszvárás

Tavaszvárás
Érdekes volt ez a hét az óvo-
da udvarán: az egyik nap még 
lelkesen építettük a hóembere-
ket, gyermekeink nagy lendü-
lettel csúszkáltak le a domb-
ról, szánkóztak, hócsatáztak... 
és pár nap elteltével már kibúj-
tak a hóvirágok, elolvadt a hó 
nagy része, és kisütött a nap.

Ahhoz, hogy maradjon ez 
a szép napos idő, hétfőn ki-
szebábot készítettünk, majd 
kedden körbeálltunk az udva-
ron – nekeltünk, verseltünk, 
megtáncoltattuk a kiszebá-
bot, és lehetőleg az összes rá-
olvasott betegséggel együtt el-
égettük. Míg égett a báb, go-
molygott a füst, lelkes éneklés-
be kezdtünk, és táncolva, kapu 
alatt bújva űztük el a telet.

Február hónapban lezajlottak 
az iskolaérettségi vizsgálatok. 
Ezeken a vizsgálatokon egyé-
nileg mértük fel a gyermekek-
nél 
 » a kommunikációs- és verbá-
lis készséget,

 » a szem-kéz koordinációját,
 » a matematikai műveletekkel 
kapcsolatos ismereteket,

 » a környezetről való tájéko-
zottságot,

 » az irányok, az emberi test 
ismeretét,

 » a hasonlóság-különbözőség 
fogalmát,

 » az időrendi sorrend kiala-
kítását,

 » az érzékszervek ismeretét,
 » a rajzkészséget.

A felmért gyerekek eredmé-
nyének átlaga 90% volt. A 30 
iskolakezdő gyermek iskola-
érettség mérési eredményé-
ről a szülőket fogadóórán tájé-
koztattuk.

Iskolaérett-
ségi vizsgálat

A sződi honlap (www.szod.hu) 
médiatárában látható a magyar 
kultúra napjáról készült video-
összeállítás, amely az óvodá-
sok műsorát is bemutatja, de 
nemcsak ezek a fellépő gyer-
mekek vettek részt a kultúra 
napi ünnepségen, a következő 
hét folyamán minden óvodás 

gyermekünket elvittük Petrás 
Ferencné babakiállítására.

Köszönjük szépen Rozi né-
ninek, hogy ezzel a szép kiál-
lításával hozzájárult az óvoda 
hagyományőrző neveléséhez. 
További munkáihoz jó egész-
séget kívánunk!

A magyar kultúra napján

tuk a tutajokat. Lelkes szur-
kolótáborok alakultak, hiszen 
minden tutajra rárajzoltuk a 
csoportjaink jelét, így ameddig 
a szemünk ellátott követhettük 
útjukat.

Óvodánkban már évek óta 
megemlékezünk a víz vi-

lágnapjáról. Közösen elkészí-
tett kis csónakjainkkal mi is 
felkerestük a közeli patakokat, 
hogy vízre bocsássuk őket.

Útközben vizeink védelméről 
beszélgettünk, és a környeze-
tünk tisztaságának megőrzé-
séről. Sajnos azt láttuk, hogy 
nem csak az utcán, de a patak-
parton is eldobált papírzseb-
kendők, nylon zacskók hever-
nek szerte-szét. Kesztyűt húz-
va, a nálunk lévő szemetes-
zsákba gyorsan össze szedtük 
az eldobált szemetet, és kez-

detét vehette a csónakok vízre 
bocsájtása.

Szabó Era: Vízitündér

Hol lakik a Vízitündér?
Én tudom!

Kezet nyújt, ha ezt a csapot
megnyitom...

De csak búsul csőbe zárva,
néha itt egymás után
csöpögteti könnyeit...

Néha pedig kiengedem,
a kádban meséli,
hogy nem boldog a

lakásban…
Jobb volt neki tóban élni,

mesében,
mert itt senki

nem hisz már a
tündérben...
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Három éven keresztül a Sző-
di Napközi Otthonos Óvodá-
ban töltöttem a külső gyakor-
latomat. Nagyon jól éreztem 
magam. Családias a hangulat 
a nevelőtestületben, mindenki 
kedves és segítőkész volt ve-
lem szemben. Szakmailag is 
csak jó példa tárult elém. Több 
óvodában voltam már gyakor-
laton, mégis ebben az óvodá-
ban valósult meg az, amit én 
elképzeltem, amikor jelentkez-

tem az óvodapedagógia szak-
ra. Sokat tanultam az itt eltöl-
tött gyakorlataim során. 

Ezúton is szeretném megkö-
szönni Puskás Szilveszterné 
óvodavezetőnek a lehetősé-
get, és Hertel Ernőné óvoda-
pedagógusnak a sok segítsé-
get, amit nyújtott nekem.

Rácz Emese 

Köszönetnyilvánítás

Nőnap
Majtényi Erik: Március 8.

Napsugár szól: itt vagyok!
Olvadnak a jégcsapok.
Megtelik a malom árok
Kinyílnak a hóvirágok.

Hóvirágok, ibolyák, 
Mennyi kedves kis virág!

Telik egy szép csokrocskára,
A lányoknak – Nők napjára.

A víz világnapján
A víz világnapja alkalmá-
val Ivóvizünk védelme címmel a 
DMRV Zrt. pályázatot hirde-
tett.

Óvodánk Katica csoporto-
sai lelkesen készülődtek erre 
a kihívásra is. Vágtak, ragasz-
tottak, színeztek, és természe-
tesen közben rengeteget be-

szélgettünk 
a helyes 
kézmosás-
ról, ki-ho-
gyan szokott 
otthon mosa-
kodni, miért fi gye- l ü n k 
rá, hogy ne folyjék feleslege-
sen a víz.
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Óvodai 
beíratás

Értesítem a Tisztelt 
Szülőket, hogy a Sződi 
Napköziotthonos Óvo-
dában a beíratás idő-
pontja:

 » május 3-án 9–15 óráig,
 » május 4-én 9–12 óráig.

A beíratás helye:
Sződ, Dózsa György út 19.

Kérem hozza magával:
 » lakcím-azonosító kártya,
 » TAJ kártya,
 » anyakönyvi kivonat.

Azokat a gyermekeket le-
het beíratni, akik 2010. 
május 31-ig születtek, így a 
következő tanévben betöl-
tik a 3. életévüket.

Felhívom a szülők fi gyel-
mét, hogy a 2007. május 
31-e előtt született gyer-
mekek a következő tanév-
ben iskolakötelessé válnak, 
így számukra az óvoda lá-
togatása, az iskola-előké-
szítés kötelező. Amennyi-
ben nem jártak eddig óvo-
dába, kérem szíveskedje-
nek ebben az időszakban 
őket is beíratni!

Kincsek a 
környeze-
tünkben
A Kölyökidő Alapítvány által 
meghirdetett pályázatra (Kin-
csek a környezetünkben) a mi 
óvodásaink munkáival együtt 
több ezer kis alkotás érkezett. 
Ötven óvodát díjaztak, így mi 
is könyvajándék-csomagot ka-
punk. Köszönjük a résztvevők 
munkáját.

A sződi Mária Magdolna Ka-
ritász Csoport a húsvéti felké-
szülés időszakában ruhaado-
mányokkal segítette az óvodá-
sok szüleit. A ruhák kiosztását 
az óvoda udvarán tartottuk, 
ahonnan a ruhákat-cipőket in-
gyenesen vihették el a szülők. 
Köszönjük szépen a karitász 
csoport fáradozását.

Karitász

Fújt a tavaszi szél, víz tükrén fodrozott,
A Jézusunk Húsvét napjára feltámadott.
Örvendj Te is minden megújuló életnek,

Vidámságot teremts ennek az ünnepnek!

Boldogság ez minden szép virágszálnak,
Locsolom a lányokat, s termékennyé válnak,
Illatosak legyetek, mint a mezei virágok…

Kellemes Húsvéti ünnepeket kívánok!

Az óvoda dolgozói nevében 
minden olvasónak kellemes hús-
véti ünnepeket kívánok!

Puskás Szilveszterné 
óvodavezető

Húsvét

Ebben a tanévben az ősz fo-
lyamán már lehetőségünk volt 
egy ingyenes játszóházi szó-
rakozásra, melynek buszkölt-
ségét a szüreti bál bevételéből 
fedeztük.

Március 6-án a nagycsoporto-
sok az alapítvány támogatásá-
val szintén ingyenesen látogat-

hatják meg a budapesti Eleven 
Park játszóházat. Alapítványi 
támogatásból vehettek részt a 
gyerekek Heinczinger Miklós 
zenei délelőttjén is. 

Köszönjük szépen, hogy adó-
juk 1 százalékának felajánlásá-
val lehetővé tették a gyerme-
kek ingyenes szórakoztatását. 

Kérjük, amennyiben lehető-
ségük van, idén is támogassák 
alapítványunkat!

Csupafül Alapítvány
Adószám: 18684728-1-13

Köszönjük támogatásukat: 

Csupafül Alapítvány 
kuratóriuma

A Csupafül Alapítvány hírei
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Sződiek Híradója – Negyedévenként megjelenő önkormányzati hírmagazin. Kiadja: Sződ Község Önkormányzata, 2134 
Sződ, Dózsa György út 216. (tel.: 06 27 388 188, fax: 06 27 388 285, e-mail: szodiekhiradoja@invitel.hu, www.szod.hu). 
Felelős kiadó: Hertel László polgármester. Felelős szerkesztő: Volentics Gyula. Szerkesztőbizottság: Kolumbán Attila, Bo-
ros Attiláné, Kemenczeiné Rácz Magdolna, Erdélyi Balázs, Papp István, Mészáros Ágnes. Tördelés: Aletheia Multimedia Kft. 
Nyomda: Gemini Nyomda

A szerkesztőbizottság a kéziratok rövidítésének jogát fenntartja! A szerkesztőség a magánjellegű közleményekért, tördelési, 
nyomdai hibákért felelősséget nem vállal! A kézirat március 19-én került lezárásra. 

Tájékoztatjuk tisztelt szerzőinket és hirdetőinket, hogy a Sződiek Híradója téli számának lapzártája 2012. június 4-én (hétfőn) 
lesz. A lapzárta után beérkező írásokat és hirdetéseket ezentúl csak a következő újságban áll módunkban megjelentetni. Írásaikat 
Word (.doc), míg a képeket JPG formátumban a szodiekhiradoja@invitel.hu e-mail címre várjuk.

Felhívjuk hirdetőink fi gyelmét, hogy a megjelenés előtt szíveskedjenek a hirdetési díjat a polgármesteri hivatal pénztárába befi -
zetni. 

Bruttó hirdetési díjaink 2012-ben: egy oldal fekete-fehér 15.000,- Ft, egy oldal színes 30.000,- Ft, fél oldal fekete-fehér 7.500,-
Ft, fél oldal színes 15.000,-Ft, negyed oldal fekete-fehér 3.750,-Ft, nyolcad oldal fekete-fehér 1.875,-Ft.I
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Veszettség elleni oltás
Tisztelt Sződi Lakosok!

A kutyák szokásos tavaszi, háznál történő veszettség el-
leni oltását idén is március – április hónapokban vég-

zem. Igény esetén lehetőség van előzetes időpont egyez-
tetésre a 20/558-7503, illetve a 27/352-176 telefonszá-

mokon. 
   

Összevezetéses eboltás 
2012. április 21-én, szombaton 

14 és 17 óra között lesz a Faluház mögött.

A veszettség elleni oltás ára háznál 4100 Ft, összeveze-
téses oltáson 3800 Ft. A féreghajtó tabletta ára mindkét 

esetben 200 Ft / 10 kg. 

Dr. Buránszki Barbara
Sződligeti Állatorvosi Rendelő 
(Sződliget, Dunai fasor 95.)

Rendelési idő: 
hétköznap 8-10 és 16-19 óra
hétvégén 8-12 óra 
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Könyvtári 
hírek és 
programok
A sződi könyvtárba 2012 első 
negyedévében 9 tanuló és 10 
felnőtt iratkozott be. A könyv-
tár bensőséges hangulata, a 
könyvek különleges varázsa, 
illata, ebben a negyedévben is 
otthont adott néhány nagysi-
kerű rendezvénynek. A prog-
ramok kronológiai sorrend-
ben álljanak most itt:

Január 13. –
Világjáró Klub
Szeretettel láttunk minden 
kedves érdeklődőt, aki a „Vi-
lágjáró Klub” második ren-
dezvényét megtisztelte. Bátonyi 
Pál úr tartott, vetítéssel egybe-
kötött előadást Ausztráliáról, 
Új-Dél-Wales-ről. Nagyszerű él-
mény volt, köszönjük szépen!

Január 27. –
A vácrátóti kígyósi kápolna 
története
Volentics Gyula nagysikerű ren-
dezvénye. Újabb kötettel gaz-
dagodott a Sződi Helytörténe-
ti Alapítvány „Sződ helytörténe-
ti füzetek”című sorozata. A 
szerző, Volentics Gyula, érde-

kes előadás keretében mutatta 
be legújabb munkáját a Falu-
ház könyvtárában, ahova szá-
mos érdeklődő érkezett pénte-
ken este.

Január 30 –
Világjáró Klub
Bátonyi Pál Görögországról 
tartott előadást! Továbbra is 
szeretettel várjuk utazni szere-
tő és úti élményeiket megosz-
tó családok, egyének jelentke-
zését, akik szóbeli vagy fény-
képes élménybeszámolót tar-
tanak az érdeklődőknek.

„Jöjjön be a könyvtárba egy 
jó meleg teára…”
Olvasókör indult a Faluház 
könyvtárában, mely azt tűzte 
ki célul, hogy kéthetente szer-

dán olyan kérdésekről beszél-
getünk, főként irodalmi mű-
vek mentén, amelyek bennün-
ket, embereket érintenek. Az 
olvasókört a sződi könyvtár 
kellemes, hangulatos légkör-
ében tartjuk, ahol tea és keksz 
mellett beszéljük meg olvas-
mányainkat. Továbbra is sze-
retettel várunk új tagokat!

Fotószakkör a Faluház 
könyvtárában
Régi és leendő szakkörösök fi -
gyelem! A nagy érdeklődése-
tekre való tekintettel folytatja 
munkáját a fotószakkör. Két-
hetente keddenként, 18.00 és 
20.00 óra között várjuk az ér-
deklődőket! A foglalkozást ve-
zeti: Orbán Domonkos fotográ-
fus. Szakköri díj: 400 Ft/alka-
lom.

A színházért égnek a fáklyáink

Volentics Gyula előadásánA kiadvány címlapja

Faluházi 
programok és 
rendezvények
Január 6. –
Regejáró Művészeti Klub
Heinczinger Mika állandó jel-
legű, fi gyelemre méltó kulturá-
lis programjának januári ven-
dége, Huzella Péter Kossuth-
díjas zeneszerző volt.

Január 14. – 
Nosztalgia buli
A nosztalgia buli immár ha-
gyománnyá nőtte ki magát. 
Kéthavonta, egyre bővülő tár-
sasággal, a Faluház adta remek 
lehetőségeknek köszönhető-
en szórakozunk, lazítunk, tán-
colunk, és persze a kiváló DJ-
nek, Szabó Attilának köszön-
hetően nosztalgiázunk.

Január 22. –
 A magyar kultúra napja
Büszkén és nagy örömmel 
mondhatom, hogy a magyar 
kultúra napját Sződ község la-
kói méltón ünnepelték a Falu-
házban. Két nagyszerű kiállí-
tással, ezt követően színes kul-
turális programmal adóztunk 
a magyar kultúrának. Az ün-
nepre vendégeink is érkeztek 
Felvidékről, Bátorkesziből és 
Budapestről.

Bátorkeszi (szlovákul Báto-
rove Kosihy) község Szlová-
kiában, Komáromtól 27 km-
re északkeletre, Párkánytól 25 
km-re nyugatra, Érsekújvártól 
30 km-re délkeletre fekszik.

Kiállítások
Az emeleti nagy teremben fel-
állított két kiállítást (Holopné 
Juhász Borbála és Petrás Ferenc-
né Rozika néni) ünnepi beszéd-
del köszöntötte a Bátorkeszi-
ből érkezett Miriak Ferenc, aki 
tisztsége szerint a Szlováki-
ai Magyar Társadalom és Szövet-
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ség elnöke. Idézet Miriak Fe-
renctől:

„Kedves sződiek, a helyi és nem-
zeti kultúra fenntartói, éltetői és el-
kötelezettjei! Ezen a mai gyönyö-

rű napon, a magyar kultúra nap-
ján, a felvidéki Bátorkeszi üzene-
tét hozom. Kölcseynek számos kö-
vetője volt a magyar irodalomban 
és a teljes magyar kultúrában. Hát 
hogyan is ne lett volna, amikor a 

Himnuszból mindenki őriz magá-
ban egy darabot, egy sort, egy tö-
redéket, egy dallamot, vagy egyet-
len szót. Az emberért szólalás fe-
lelősségében e földön is voltak óriási 

követői, a kultúra kovácsai, vasve-
rői: óvónők, tanítók, tanárok, mér-
nökök, közművelődési alkalmazot-
tak, értelmiségiek, együtt az egysze-
rű emberekkel, munkásokkal, pa-
raszt emberekkel. Nélkülük nincs 
haza sem, nincs föld, kisebbre nő a 
fa, a búza megnyomorodik és meg-
nyomorodik a lélek is. Nélkülük 
nincs haza, nép, anyanyelv. Kultú-
ra nélkül sem emberek, sem magya-
rok nem vagyunk. Becsüljük hát 
meg ezt a napot, és sokszorozzuk 
meg a szívünkben és a mindennap-
jainkban. Sok sikert hozzon Sződ 
minden lakosának!”

Miriak Ferenc ünnepi be-
szédét követően bemutatta 
nekünk Holopné Juhász Bor-
bálát. Bori néni Sződ szülöt-
te, de közvetlenül a második 
világháború után, tíz éves ko-
rában áttelepültek Csehszlo-
vákiába, Bátorkeszibe. Állító-

lag Sződön élnek unokatest-
vérei. Unokája tragikus elvesz-
tése után Parkinson-kórban 
szenved, de a szakorvos uta-
sítására elkezdett kézimunkáz-
ni, pontosabban horgolni. Az 
elmúlt 8 év alatt nagyon sok 
szép állatfi gurát, gyümölcsö-
ket sikerült meghorgolnia, sőt 
több kiállítása is volt nemcsak 
Bátorkeszin, hanem másutt is.

Erdélyi Balázs, a kulturális bi-
zottság elnöke vette át elnök 
úrtól a szót, méltatta Boris-
ka néni munkáit, és Petrás Fe-
rencné Rozika néni csodálatos 
baba kiállítását. „Nem a ruha te-
szi az embert, vagy talán mégis, egy 
kicsit…” – mondta Erdélyi Ba-
lázs, és arra int minket, hogy 
legyünk büszkék Rozika né-
nire, fi gyeljünk oda rá alapo-
san, hiszen az a munka, ami-
vel életben tartja régi népvi-
seletünket, fi gyelemre méltó. 
A méltatások, a kiállítás meg-
nyitása után, a kiállított remek-
műveket nézegettük, csodál-
tuk, közben bensőséges, csa-
ládias hangulat alakult ki a te-
remben, mintha régi ismerő-

sök volnánk a Bátorkesziek-
kel. A kiállítás megnyitó záró 
akkordjaként Holopné Juhász 
Borbála ünnepélyesen átadott 
Hertel László polgármester úr-

nak egy a sződi címert ábrá-
zoló gyönyörűséges horgolt 
munkát, amit a Faluházban őr-
zünk nagy tisztelettel. (A hor-
golt címer újságunk borítóján 
is feltűnik ezalkalommal.)

Nosztalgia buli

Boriska néni horgolt munkái A csodálatos babák

Nosztalgia buli

Ajándék
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A magyar kultúra ünnepé-
lye, műsor a színházterem-
ben
A színháztermi ünnepség 
szépséges dekorációját Dinka 
Ágnes és édesanyja, Dinka Jó-
zsefné készítette, a műsort Pus-
kás Szilveszterné Csura, az óvó-
da vezetője konferálta színvo-
nalasan. Köszönjük szépen a 
segítséget! Az ünnepélyt ren-
dezte: Buzogány Márta, a Falu-
ház vezetője.

A fenti plakát a bizonyíték 
arra, hogy milyen színes prog-
ramok ékesítették ezt a csodá-
latos napot. A Faluház színpa-
da megtelt élettel, a nézőtér-

ről boldog, tapsos visszajel-
zések érkeztek. A színházter-
mi rendezvényünket megtisz-
telte a Magyar Művelődési Inté-
zet és Képzőművészeti Lektorátus 
főigazgatója, Borbáth Erika, az 
ő beszédéből a későbbiekben 
fogok idézni.

Hertel László polgármes-
ter úr köszöntötte elsőként a 
rendezvény vendégeit, fellé-
pőit. Beszélt Sződ gazdag ha-
gyományáról, kultúrájáról, a 
„sződi szitáról”, annak erede-
téről. Beszédében fontosnak 
tartotta megemlíteni, azokat 
az embereket, akik Sződ kul-
turális életéért, szokásaiért na-

gyon sokat tettek. A teljesség 
igénye nélkül álljon itt egy lis-
ta azokról, akiket a polgármes-
ter úr szeretettel és tisztelettel 
felsorolt:
 » Székely Jenő tanító, a sződi 
színjátszó csoport szerve-
zője, rendezője;

 » Tóth Györgyné tanár néni, 
a sződi Kiszelica Tánc-
együttes vezetője;

 » Mészáros Miklós, a sződi 
citerazenekar megalapítója 
és vezetője;

 » „Röpülj páva” kórus;
 » „Sződi Hagyományőrzők”;

 » sződi óvodai néptánccso-
port;

 » sződi iskolai néptánccso-
port;

 » Sződi Szita Táncegyüttes.

Polgármester úr köszöntése 
végén felkérte Borbáth Erikát, 
a MMI és Képzőművészeti 
Lektorátus főigazgatóját, hogy 
mondja el ünnepi beszédét. 
Mint a fentiekben már említet-
tem, idézek néhány gondola-
tot az igazgatónő beszédéből:

„Ma a magyar kultúra napja 
van. Ez egy nagyon nagy ünnep, 
és mi nagyon örülünk annak, hogy 

A Sződi Szita a kultúra napján Szadaiak palotása

„Asszonyaink”

Szépek és ügyesek
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itt ünnepelhetünk Önökkel együtt, 
és láthatjuk azokat az értékeket, 
amiket Önök létrehoztak. Ak-
kor, amikor kultúráról beszélünk, 
nagyon sokszor távolinak érezzük 
magunktól, hiszen úgy gondoljuk, 
hogy igen, ez egy szórakozás, ki-
kapcsolódás, ez egyfajta lehetőség. 
Hogy mit is értünk kultúrán? En-
nek nagyon sok fogalom meghatá-
rozása van, de azt gondolom, hogy 
az a legtermészetesebb és a hozzánk 
legközelebb álló, ami azt mond-
ja, hogy tulajdonképpen minden, 

ami az életünkben történik, annak 
köze van a kultúrához. Köze van 
a természetnek, köze van az építé-
szetnek, köze van annak az épü-
letnek, amelyben itt most vagyunk,  
melyre úgy gondolom, itt mindenki 
nagyon-nagyon büszke lehet, mert 
gyönyörűséges, és ténylegesen érdemes 
ide belépni, érdemes ide eljönni. 

1989 óta ünnepeljük a magyar 
kultúra napját, merthogy a Nemze-
ti Himnuszunk tisztázását 1823-
ban Kölcsey Ferenc ezen a napon fe-
jezte be, és természetes, hogy az a 
fohász, az az ima a Himnuszban 
testesül meg, hogy ennek a napnak 
az évfordulóján mindig meg kell áll-
nunk és ünnepelnünk kell a kultú-
rát. A kultúra jelenthet egyetemes 
értékeket, mint az emberiesség, a 
humanizmus, az együttműködő-ké-
pesség, a tolerancia, a másokra való 
odafi gyelés, de a kultúra magában 
hordja mindazokat a nemzeti ér-
tékeket, amely értékek nélkül üres 
lenne a mindennapunk, amely érté-
keket sokszor olyannyira magunk-
ban hordozunk, hogy észre se vesz-
szük, merthogy ez természetes kell 
legyen számunkra, hogy a hagyo-
mányaink bennünk élnek. A kul-
túra magában foglalja azokat a he-
lyi értékeket, amelyekre Önök itt 
büszkék, amiért sződieknek tud-
ják mondani magukat, a mélyen 
Önökben rejtőző dallamokat, moz-
dulatokat, viseleteket. 

Én úgy látom, hogy a mai napon 
Önök felöltötték a legszebb ruháju-
kat, lelküket felkészítették, és nagy 
szeretettel várják és fogadják azt 
az elkövetkező műsort, ami Önö-
ket igazán sződivé teszi. Kívánok 
jó szórakozást és azt, hogy őrizzék 
emlékükben a mai napot”.

Igazgató asszony ünnepi 
beszéde után elkezdődött a 
csodálatos műsor, amit István 
király fohászával, és természe-
tesen az együtt elénekelt Him-
nusszal zártunk. Pelsőczy László 
színművész István király fohá-
szával fejezem be a sződi ma-
gyar kultúra napi beszámoló-
mat:

„Ez az ország élni akar és felej-
teni. Felejteni akarok, Uram, úgy 
felejteni, hogy mindig, örökké em-
lékezzek. Veled Uram, s nem nél-
küled.”

Buzogány Márta

Február 3. – 
Regejáró művészeti klub
A népes társaság Heinczinger 
Mika egy újabb vendégét lát-
hatta, hallgathatta: Kis Gergely 
Mártont, a Népművészet Ifjú 
Mesterét, református lelkészt.

Február 17. – 
Tavaszvarázs kiállítás a 
Faluház emeleti Nagytermében
Kiállítók: Bíró Ferenc, Dr. Kal-
már Géza, Dr. Kalmár Korné-
lia, Kardos Tibor. A kiállítá-
son szoborkerámia-mozaiko-
kat, táblaképeket, portrékat, 
kisplasztikákat, festményeket 
és kerámiaképeket csodálhat-
tunk meg. A varázslatos ren-
dezvényt Hertel László polgár-
mester úr nyitotta meg. Illuszt-

ris vendégként Fördős Attilát,
Vác város polgármesterét kö-
szönthettük. Ezzel a kiállí-
tással Sződ község csatlako-
zott egy, a Magyar Népművelők 
Egyesületének „Kultúrházak Éj-
jel-Nappal” elnevezésű felhívá-
sához. Sajó Attila, az MNE el-
nöke a következő levelet küld-
te azoknak, akik csatlakoztak a 
nemes feladathoz. Íme a levél-
ből egy részlet: 

„A Magyar Népművelők Egye-
sülete elnöksége nevében köszönöm, 
hogy csatlakoztatok felhívásunk-
hoz! Reméljük, hogy a ti szervező 
munkátoknak és közösségeitek ak-
tív részvételének köszönhetően sike-
rül ráirányítani a fi gyelmet a műve-
lődési házakra, melyek évi 80 mil-
lió érdeklődővel az ország leglátoga-
tottabb kulturális terei. Ezek a há-
zak megtalálhatók a legkisebb fal-
vaktól a legnagyobb városokig. A 
három nap alatt kreativitásotok-
nak köszönhetően olyan progra-
mok várják a közönséget, amelyek 
láthatóvá teszik az itt folyó sokszí-
nű, társadalmilag létfontosságú kö-
zösségi művelődést és képzést az 
amatőr művészeti munkát, az ér-

A bátorkesziek kórusa

Kultúra-napi foghúzás 
(Buzogány Márta és Frech Zoltán színművészek)

Pelsőczy László 
színművész fohásza

Az igazgatónő és 
Onodi Attila

Borbáth Erika az MMI 
főigazgatónője
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tékközvetítést. Bízom benne, hogy 
mindemelett sikerül felhívnunk a fi -
gyelmet a kultúra iránti felelősség-
re is. A fenntartók, a támogatók, 
a működtetők és a szolgáltatásokat 
igénybevevők közös felelősségére an-

nak érdekében, hogy a közművelő-
dési intézményrendszer továbbra is 
részese legyen az ország és a helyi 
társadalom fejlődésének, a közössé-
gek építésének és megerősítésének, a 
tudás gyarapításának.

Sok sikert, boldog órákat, meg-
hitt és felemelő pillanatokat, vidám 
arcokat, elismerően nyilatkozó pol-
gármestereket, és végül, de elsősor-
ban elégedett közönséget kívánok!”

Buzogány Márta

Március 2. –
Regejáró Művészeti Klub
A márciusi művészeti klub 
vendége Csernik Szende volt. 
Ezúton tájékoztatjuk a Rege-
járó Művészeti Klub állandó és 
leendő vendégeit, hogy április 
6-án, nagypénteken Heinczin-
ger Mika nem tart rendezvényt!

A Faluház hírei Sződiek Híradója – 2012.  tavasz

Kardos Tibor munkája

„Találkozás” – dr. Kalmár Kornélia munkája

„Szent Benedek” 
Kardos Tibor munkája

„Fekete Madonna” 
Bíró Ferenc munkája

„Csendélet” – dr. Kalmár Géza munkája A Faluház elérhetőségei
Cím: 2134 Sződ, Dózsa György út 100.

Vezető: Buzogány Márta színművész, művelődésszervező
Telefon/fax: 06 27 388 392, 06 30 397 7379

E-mail: faluhaz@szod.hu

Könyvtári nyitva tartás:

 kedd: 14.00 – 20.00
 szerda: 14.00 – 18.00
 péntek: 14.00 – 16.00

Szolgáltatások:
Faluházunk nemcsak programokkal várja a betérőket, 

hanem egyéb szolgáltatásokkal is állunk rendelkezésükre:

Fénymásolást vállalunk
A4-es méretben (50 Ft/oldal)

Könyvtári időben ingyenes internetezési lehetőséget 
biztosítunk vendégeink számára.

Terembérlet
A Faluház szép kialakítású, új termei bérelhetőek, 

amelynek egyeztetésében Buzogány Márta
szívesen áll rendelkezésükre.
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Március 3. – 
Sződi Fonó

Ismét táncház volt a Faluház-
ban! Bár közbeszólt a beteg-
ség, sokan otthon maradtak, 
a kis közösség ismét tanulha-
tott valami újat a két nagysze-
rű néptánc oktatótól: Kolumbán 
Zsófi ától és Onodi Attilától.

Március 14. –
Ünnepi műsor
A Hunyadi János Általános Isko-
la diákjai ünnepi megemléke-
zést tartanak 1848. március 15. 
emlékére, a Faluház színház-
termében. A műsor után a 48-
as emlékmű megkoszorúzásá-
ra kerül sor.

Március 20. – 
Jankovics Marcell előadása
Ismét rendkívüli esemény 
volt a Faluházban. Az emeleti 
nagyteremben Jankovics Marcell 
Kossuth- és Balázs Béla-díjas 
magyar rajzfi lmrendező, gra-

fi kus tartott előadást nemzeti 
jelképeink szerepéről és jelen-
tőségéről. 

Március 27. –
 A színház világnapja!
A színjáték világa csodálatos, 
csodálatos mert évezredeken 
át szervesen hozzátartozott az 
emberiség mindennapi és ün-
nepi életéhez. Mindig és min-
denütt akadtak akik elvállalták, 
hogy valamiféle alakot vesz-
nek fel, egy időre átváltoznak 
összegyűlt közönségük szeme 
előtt, hogy szórakoztassák, el-
gondolkodtassák őket. A szín-
házi alkotás az ember lelki 
szükségleteiből fakad, olyan 
szükségletekből, amelyeket 
soha nem fognak elpusztítani. 

Éppen ezért Sződön is meg-
ünnepeltük a színház világ-
napját március 25-én vasár-
nap, 17.00–20.00 között a Fa-
luházban. Délután maszkot 
készítettünk Dinka Ági segít-
ségével, drámajátékokat ját-
szottunk a színházteremben, 

zsíros kenyeret ettünk, söté-
tedéskor pedig fáklyás felvo-
nulással zártunk, égő fáklyáin-
kon látni Polgár Ernő drámaíró, 
üzenetét:

„A színház nem földi színtér! 
A színház menedék. Csodák vi-
lága. Veled ott minden megtörtén-
het. Meghalhatsz, újjászülethetsz. 
A színház szerelem. Örökké tar-
tó láz.”

Kedves sződiek, kolléganőm, Bencsik Lászlóné 
Marika nevében is köszönöm, hogy látogatják 
a Faluház rendezvényeit. Kérjük, hogy 
továbbra is tegyék ezt, kövessék Sződ község 
honlapját, hogy ne maradjanak le egyetlen 

faluházi programról sem! 
Kívánunk önöknek nagyon 
kellemes húsvéti ünnepeket. 
Isten áldja Önöket. 

Buzogány Márta 
színművész

faluházvezető

Két levél
Kedves „fáradtszomorú” 
barátom!

A kapunk előtt szinte naponta 
elballag egy hölgy, fáradt, szo-
morú arccal. A szíve látszik az 
arcán. Hogy mit élt át eddig, 
hogy milyen terhet milyen erő-
vel tud hordani, azt nem tud-
hatom. Sokan járnak így ma-
napság. Nincs kivel megoszta-
niuk életüket, nincs kitől segít-
séget kérjenek, nincs, aki lássa, 
megszólítsa őket.

Engedd meg, hogy ma meg-
szólítson téged a ma is élő Jé-
zus!

Kedves „fáradtszomorú” ba-
rátom! Felkapom a fejem, 
hogy ki az, aki engem fáradt, 
megterhelt emberként szólít 

meg. Ki az, aki törődik velem, 
akinek fontos az én szomorú-
ságom? Ki az, aki ismer és be-
lém lát? Még a családom sem 
tudja, mi zajlik a szívemben, 
nem is érdeklődnek felőle, így 
nem is beszélgetünk rólam.

A hit arról szól, hogy bele-
hallom ebbe a megszólításba 
Jézus hangját. Ha belehallod, 
hiszel. Hiszed, hogy ő él és ő 
szólít meg téged. Ha beleér-
zed szeretetét, hiszel. Vonzást 
érzek, nem taszítást, kedves-
séget és nem félelmetességet. 
Úgy szólít meg, mintha itt len-
ne mellettem, olyan komolyan 
gondolkodom kérdései fe-
lett, mintha valósággal a kezét 
rám tenné. A hit arról is szól, 
hogy olyan embernek látom 
magam, amilyen embernek lát 
engem az Isten, tehát igazat is 
adok az Istennek, amikor ró-
lam mond valamit.

Mi miatt vagy fáradt és szo-
morú? Hogy jutottál ide? Mit 
tettél azért, hogy ide juss? Sze-
retnéd, ha változna a helyze-
ted?

„Jöjjetek énhozzám mindnyá-
jan, akik megfáradtatok, és meg 
vagytok terhelve, és én megnyugvást 
adok nektek.” – mondja Máté 
evangéliuma (11:28). Milyen 
nagyszerű lenne, milyen élet-

mentő változásokat hozna, ha 
az élettől megfáradtak és szo-
morúak Jézust keresnék és 
megtalálnák. Lehet, hogy nem 
a körülményeket, az embere-
ket változtatná meg Jézus, ha-
nem téged, a te szívedet.

Képzeld el, ha erős lenne a 
szíved! Meg türelmes, meg re-
ménységgel teli minden nap. 
A bátorság és a bölcsesség 
sem hiányozna döntéseidből. 
Amikor hazaérsz a feleséged-
hez, gyermekeidhez, tele len-
nél túláradó szeretettel. Kép-
zeld el, hogy a szemed tele len-
ne tisztasággal: tisztán néznél 
egy lányra, tiszta fi lmeket néz-
nél, tiszta munkát és pénzeket 
kívánnál meg, tiszta, bátorító, 
építő szavakat hallanál meg és 
mondanál!

Nos, ezért jött Jézus, hogy 
megváltoztassa az életedet. Ha 
hallani akarod a hangját, végig-
vezet téged egy ilyen átváltoz-
tató úton. 

Ki ez a Jézus? Ő mint Is-
ten Fia eljött és itt élt a föl-
dön, mint az egyetlen, aki tisz-
ta lelkű, istenlelkű volt. Nem-
csak azért jött, hogy meghal-
jon helyettünk a kereszten bű-
neink és hibáink büntetését 
magára vállalva – és ki ne hi-
bázott volna, és ki ne szeret-

né, ha átvállalnák büntetését –, 
hanem azért is, hogy az ő tisz-
ta lelkéből, istenlelkéből adjon 
nekünk, akik ezt szeretnénk – 
és ki ne szeretne más szívvel, 
más lélekkel járni.

Kedves gazdag, „minde-
nem megvan” barátom!

Bárcsak Isten szerint len-
nél gazdag és gazdagságod 
nemcsak erre a földre szól-
na. Vedd észre, hogy amikor 
meghalunk, mindent itt ha-
gyunk, semmit sem viszünk el 
a földről. De el is lophatják, el 
is csalhatják tőled. Akkor mi 
lesz a boldogságoddal? Nálam 
olyan kincsek vannak, amelyek 
az örök életre is szólnak.

Vizsgáld át a kincseidet, me-
lyek az értékesek és maradan-
dóak, amiket senki nem vehet 
el tőled! Vannak ilyenek?

Én fel tudom tölteni „gaz-
dagüres” életedet.

Érted imádkozva, szeretettel: 

Kotán Béla
baptista lelkipásztor

A kapunk előtt ballagó hölgy-
nek is erről kell beszélnem ha-
marosan...
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Mi a vezetékjog fogalma?

A vezetékjogról a villamos-
energiáról szóló törvény ren-
delkezik. A törvény alapján e 
jog fogalma: közcélú (villamosel-
osztó) hálózat idegen ingatlanon 
történő elhelyezése. A vezetékjog 
bejegyzése a hatóság részéről 
csak akkor engedélyezhető, 
ha az a közcélú hálózat – jelen 
esetben pl. a Mártírok utcai in-
gatlanok esetében az utcai vil-
lamoselosztó-hálózat – szük-
séges fejlesztése érdekében in-
dokolt, és az ingatlan haszná-
latát lényegesen nem akadá-
lyozza. 

Bevallom, én a hálózat fej-
lesztésének indokoltságát 

nem tudom megítélni. Talán 
jó megoldás lett volna koráb-
ban a költségesebb földkábe-
len vinni az áramot, nem len-
ne egy kusza vezetékhálózat 
a falu. A „lényegesen nem akadá-
lyozza” szövegrész pedig egy 
tetőtér ráépítésnél már félreér-
tésekre adhat okot. 

Mióta lehet ezt a jogot 
bejegyeztetni?
Országosan 2010-től kezdték 
meg a bejegyzéseket. Persze 
furcsa módon a legtöbb eset-
ben az ingatlanok tulajdonosai 
csak a földhivatalok határoza-
tából ismerhették meg az in-
gatlanjukat terhelő bejegyzést, 

holott valójában az már csak 
az eljárás legutolsó fázisát je-
lentette. 

Mi indokolja ezt a 
bejegyzést?
Nem csak Sződön váltott ki ez 
az utólagos bejegyzés döbbe-
netet. Általában mindenki azt 
sérelmezi, hogy ingatlanján 
vezeték nem található és, hogy 
hatósági értesítés hiányában 
sem az eljárás megindulásáról, 
sem a földhivatal bejegyző ha-
tározatáról nem szerezett tu-
domást. Az ügyben vizsgálatot 
tartó ombudsman szerint a ve-
zetékjog létesítésének ellent-
mondásos szabályozása miatt 
még a tisztességes eljáráshoz 
való jogunk is sérült. Az eljá-
rás alkalmas arra is, hogy meg-
ingassa az ingatlan-nyilvántar-
tás közhitelességébe vetett bi-
zalmat.

A vezetékjog közérdekű 
használati jognak minősül, és 
be kell jegyezni az ingatlan-
nyilvántartásba. A vezeték és 
az azt körülvevő környezet 
védelme érdekében biztonsági 
övezetet is ki kell jelölni. Sző-
dön jellemzően ennek a biz-
tonsági övezetnek a kijelölé-
se okoz anomáliákat. Hol van 
ennek a határa, ha a határozat-
ban csak 25-30 négyzetméter 
kerül telkenként meghatáro-
zásra? 

Mit tehet a szolgáltató?

A hálózati engedélyes a vezeték-
jog alapján az idegen ingatla-
non föld alatti és feletti veze-
téket helyezhet el, tartószer-
kezetet és azon elhelyezett át-
alakító- és kapcsolóberende-
zést építhet, a közcélú hálózat 
mentén lévő, a biztonsági öve-
zetet sértő növényzetet eltávo-
líthatja. 

A fentiek alapján egyértel-
mű, hogy a vezetékjog az EL-
MŰ-nek rendkívül széles jo-
gosítványokat ad a tulajdonosi 
jogok rovására.

Jár-e kártérítés?

Csak az újonnan létesített vil-
lamoshálózat esetén létezik az 
a főszabály, hogy az ingatlan 
használatának akadályozásával 
(pl. villanyoszlop elhelyezése) 
vagy korlátozásával (bizton-
sági övezet) okozott kárt az 
engedélyes (ELMŰ) az ingat-
lan tulajdonosának vagy hasz-
nálójának köteles megtéríteni. 
Azonban a tulajdonos hozzá-
járulása a vezetékjog alapításá-
hoz nem szükséges, de kárté-
rítésre lehet jogosult. Sajnos a 
törvény a már legalább 10 éve 
létező vezetékekre kért veze-
tékjog bejegyzésénél kártérí-
tés megfi zetését nem teszi kö-
telezővé.

Érdemes fellebbezni?
Amennyiben a vezetékjog be-
jegyzésére vonatkozó földhi-
vatali határozatot a kezünk-
be vettük, lehetőség van azzal 
szemben fellebbezésre. 

A gyakorlat alapján a felleb-
bezések túlnyomó része eluta-
sításra kerül, miután az ingat-
lan-nyilvántartási hatóság ér-
demben az építési hatóság 
döntését nem bírálhatja felül!

Ránk vonatkozó szabályok 
Nem tárolhatunk az ún. biz-
tonsági övezetben éghető 
anyagokat, de gépjárművet is 
tilos itt tankolni. Ezen a terü-
leten (hogy hol van az egyes 
ingatlanokon ez a terület, nem 
tudjuk) nem kaphat a tulajdo-
nos engedélyt magas ház épí-
tésére. A magasra nyúló növé-
nyeket csonkolni vagyunk kö-
telesek.

Sződön a szolgáltatások kö-
zött a villamoshálózat egy a 
sok közül.  Vajon egyszer a 
többire (csatornahálózat, ivó-
vízhálózat, telefon- és kábelté-
vé-hálózatok) is kiterjed e tör-
vény, és ők is korlátozni pró-
bálják majd a tulajdonhoz való 
alapvető jogunkat? Egy bizo-
nyos, az érintett ingatlanok 
elidegenítésénél a rávezetett 
széljegy miatt a későbbiekben 
még problémák adódhatnak.

Volentics Gyula
önkormányzati képviselő

Maradjon Sződön az 
adó 1 százaléka!
Kérjük, támogassa adója 1 százalékával 

az óvoda alapítványát!
CSUPAFÜL ALAPÍTVÁNY: 18684728-1-13 

Kérjük, támogassa adója 1 százalékával 
az általános iskola alapítványát!

SZŐD KÖZSÉG ISKOLAI OKTATÁSÁÉRT 
KÖZALAPÍTVÁNY: 18684072-1-13

Kérjük, támogassa adója 1 százalékával 
a diák sport egyesületet!

SZŐDI DIÁK SPORT EGYESÜLETET: 
18669536-1-13

Tisztelt sződi Adófi zető!

Idén is lehetősége van arra, hogy adója egy százalékával tá-
mogassa a Sződ Községért Közalapítvány munkáját, mely-
nek elsődleges feladatai: 
 » a község nemzetiségi hagyományainak ápolása, kulturális 

rendezvények fi nanszírozása
 » az önkormányzati fenntartású oktatási intézmények műkö-

dési feltételeinek javítása
 » az oktatásban résztvevők támogatása
 » közösségi sporttevékenység támogatása
 » környezetvédelem, környezettudatos életvezetés kialakítá-

sa és fenntartása
 » közhasznú szervezetek támogatása
 » családsegítés, szociális tevékenység, időskorúak gondozása

A közalapítvány adószáma:  18700327-1-13
Amennyiben egyetért célkitűzéseinkkel, kérjük éljen támo-
gatási lehetőségével. Köszönjük!

Az elmúlt hetekben bizonyára a Sződiek Híradója Tisztelt Olvasói közül is többen kaptak 
a Váci Körzeti Földhivataltól vezetékjog bejegyzésről szóló határozatot. Többen megkeres-
tek, csináljunk valamit, ne kelljen az ingatlantulajdonosoknak külön-külön 10 ezer forintért 
megfellebbezni a kurtán-furcsán utólagosan kipostázott határozatot.

A vezetékjog utólagos bejegyzéséről
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Az iskola Zalaegerszeg utcai 
épületének földszinti 21. sz. 
kondicionáló termébe Dávid 
Tamás, az iskola szakoktató-
ja, a kísérlet szervezője és 41 
szakkörös diákja költözött be 
január 25-én reggel azzal a cél-
lal, hogy megdöntik a 2011-
ben Nyíregyházán felállított 

folyamatos csoportos újra-
élesztési időtartam-rekordot. 
A 3300 percig tartó felnőtt 
alapszintű egyszemélyes újra-
élesztés (BLS - Basic Life Sup-
port) egy, az újraélesztés gya-
korlására kifejlesztett bábu se-
gítségével történt. A rekord-
kísérletben részt vevő diákok 

egymást folyamatosan két cik-
lusonként váltó, 2 darab 20 
fős csoportba szerveződtek. 
A kísérlet teljes ideje alatt vala-
mennyien jelen voltak a hely-
színen, az iskola területét nem 
hagyták el és a kísérlet terve-
zett idejében csakis ők mutat-
tak be újraélesztési tevékeny-
séget. Ezzel az iskola mind a 
résztvevők életkora, mind a 
csapattagok számát és zártsá-
gát tekintve szigorúbb feltéte-
lek között valósította meg a re-
kordot, mint a korábbi kísérle-
tek szervezői.

A kísérlet indítását megelő-
zően Hamar Mária, az iskola 
igazgatója rövid megnyitóval 
köszöntötte a megjelenteket, 
majd 8 óra 15 perckor több te-
levíziós társaság riportokat ké-
szített a helyszínen. A kísérlet 
8 óra 30 perckor, az újraélesz-
tési tevékenység Dávid Tamás 
általi megindításával kezde-
tét vette, ekkor elindították a 
számítógépen az időszámláló 

programot, amelynek eredmé-
nyét kivetítették a teremben, 
mindenki által jól látható mó-
don. A kísérlet során a két cik-
lusos váltások alatt nem sza-
kadt meg az újraélesztési tevé-
kenység, így a kísérlethez fel-
használt gyakorló bábu szimu-
lált keringése és oxigénellátása 
folyamatosan fenn volt tartva. 
Január 27-én 15 óra 21 perc-
kor, a teremben a kísérlet vé-
gére megérkezőkből és a saj-
tó munkatársaiból álló közel 
100 fős közönség előtt foly-
tatódott a kísérlet az utolsó 
10 perc gyakorlatával, amely 
15 óra 31 perckor, Dávid Ta-
más újraélesztési gyakorlatával 
rendben befejeződött. Az ösz-
szesen 42 részt vevő személy 
által alkotott csapat ezzel az 
55 óra és 1 perces, azaz 3301 
perces folyamatos újraéleszté-
si gyakorlattal döntötte meg a 
korábbi magyarországi rekor-
dot. (forrás: http://rekor-
dok.freeblog.hu/archives)

A budapesti Semmelweis Ignác Humán Szakképző Iskola és Gimnázium 2012. január 25. és 27. között 
3301 perces teljesítményével megdöntötte a fennálló hazai maratoni csoportos újraélesztési rekordot. 

Ismét újraélesztési rekord, immár ötödször!

Egészség és 
szépség
,Az élet egy lehetőség!”

A világunkban tökéletes rend 
működik. Ez a rend nyilvánul 
meg a természetben, és ennek 
a rendnek kell érvényesülnie 
az ember életében is. Az esz-
tendő, mint időegység, az év-
szakok váltakozásából áll. A 
tavasz a megújulás, a nyár a 
bőség, az ősz a számvetés, a 
tél a befelé fordulás és a fényv-
árás időszaka.

Tavasszal a természet újulá-
sával mi is megújulunk, a feltá-
madó Jézussal lelkünk is feltá-
mad. Ezért ebben az időszak-
ban tisztítsuk meg lelkünket és 
testünket, hogy fogadni tudjuk 
az új érkezését, és képessé vál-
junk egy tisztább, tudatosabb 
állapot létrehozására.

Lelkünkben bocsássunk 
meg, engedjük el rögzült szo-
kásainkat, függőségeinket, ne-
gatív gondolatainkat!

A test méregtelenítését böjt-
tel, beöntéssel segíthetjük, jót 
tesz ilyenkor a szaunázás is. A 

böjt ideje alatt igyunk sok fo-
lyadékot, legalább három li-
tert! Legalkalmasabb erre a 
természetből nyert forrásvíz.

A beöntés alkalmazása azért 
fontos, mert a vastagbélben 
pangó salakanyagok újra fel-
szívódásával folyamatosan 
mérgezzük szervezetünket. 
Ez a visszamérgezés az alapja 
a legtöbb betegségnek. A lera-
kódások megakadályozzák az 
értékes tápanyagok optimális 
felszívódását.

A méregtelenítés mellett 
fontos a testünk lúgosítása! 
A szervezetünk elsavasodása 
a helytelen életmód és táplál-
kozás következménye. Az ét-
rendünknek is a test javát kell 
szolgálnia. Fogyasszunk sok 
zöldséget, gyümölcsöt! Lehe-
tőség szerint nyersen, hogy 
minél több élő táplálék jus-
son a szervezetünkbe. Ameny-
nyiben megoldható, csökkent-
sük vagy hagyjuk el a hús fo-
gyasztását!

A méregtelenítéshez és sav-
talanításhoz használhatunk 
gyógynövényeket, ásványi 
anyagokat és vitaminokat. Ja-
vasolom a könnyen felszívó-
dó cinket, kalciumot, szelént. 
Kipróbálhatjuk a fagyöngyké-
szítményeket és a ginkgo bilobát. 

Készíthetünk gyógyteákat (vé-
rehulló fecskefű és körömvi-
rág, gyermekláncfű). Ismerjük 
meg a tengeri algák jótékony 
hatását! Fogyasszunk citro-
mot, máriatövismagot, és vö-
rösszőlőmagot! A macskaka-
rom csökkenti a vírusok, bak-
tériumok elszaporodását, erő-
síti az immunrendszert, segí-
ti a szervezet regenerálódását.

Végezzünk légzőgyakor-
latokat, ilyenkor lélegezzünk 
mélyeket! Sétáljunk és kirán-
duljunk tiszta levegőn! Tor-
názzunk, így edzzük testünket!

A téli hónapokat a bőrün-
kön is megérezzük. A benne 
felhalmozódó toxinok külön-

féle bőrproblémát okozhat-
nak, ezért a kozmetikai keze-
lésekben méregtelenítő kré-
meket és eljárásokat (nyirok-
masszázs, delejezés stb.) alkal-
mazunk. 

A hideg, szeles időjárás ki-
száríthatja bőrünket, sok-
szor fakóvá, élettelenné válik. 
Ilyenkor fontos a bőr vitamin 
és ásványi anyag pótlása, ez-
zel segítve a bőr ellenálló ké-
pességét.

Az egészség a legjobb be-
fektetés, érdemes időt és fi -
gyelmet szánni rá!

Mocsáry Judit
holisztikus kozmetikus
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Engedjék meg, hogy bemutat-
kozzam, Altsach-Komáromi 
Zita vagyok.

2006-ban költöztem Sződ-
re családommal. Tizenhárom 
évig lakberendező voltam Bu-
dapesten, így nem sok időt töl-
töttem itthon, kevesen ismer-
hettek. 2011-ben a sződi pol-
gármesteri hivatalban kezdtem 
el dolgozni, ezért nap mint nap 
találkozhatok a sződi lakosok-
kal, és nagy örömömre szol-
gál, hogy ők is megismerhet-
nek engem. Más jellegű mun-
káim mellett kezdtem el fog-
lalkozni a természetgyógyá-
szattal, mert érzem, és megy-
győződésem ma is, hogy dol-
gom és elhivatottságom van 
ezen a területen, ahol a fájdal-
makon, napi fáradtságon eny-
híteni tudok, és a gyógyítás fo-
lyamatában is partner lehetek! 

Hogy miért is választottam 
a természetgyógyász képzett-
ség megszerzését? A történet 
3 évvel ezelőtt úgy kezdődött, 
hogy beteg lettem. A szerve-
zetemben erős gyulladásos fo-
lyamatok zajlottak, amit kel-
lemetlen, és sokszor fájdal-
mas tünetek kísértek. Féltem 
az esetlegesen fellépő szövőd-
mények következményeitől is. 
Orvostól-orvosig jártam, kü-
lönböző gyógyszeres terápiá-
kon, kezeléseken vettem részt. 
Az állapotom mégsem javult. 
Már sem erőm, sem energiám 
nem volt, mikor a baráti kö-
römből javasolták, hogy ke-
ressek fel egy természetgyó-
gyászt. Erre én csak legyin-
tettem, mert bennem a „hó-
kusz-pókusz” és a vajákos asz-
szonyok képe élt a természet-
gyógyászatról. Végül a győz-

ködések hatására engedtem, és 
felkerestem az ajánlott termé-
szetgyógyászt Az első kezelés, 
bár fájdalommal járt, mégis ar-
ról győzött meg, hogy folytat-
nom kell, mert „belül” érez-
tem, jól esik. Igaz, hogy közel 
fél év rendszeres kezelést kap-
tam, és betartottam a szemé-
lyemre előirt diétát, de gyógy-
szerek szedése nélkül meggyó-
gyultam. Az eredmény és a ta-
pasztalok alapján be kellett is-
mernem, tévedtem az előíté-
leteimmel. Ekkor döntöttem 
úgy, hogy meg fogom tanul-
ni ezt a csodálatos gyógyítá-
si módszert. Úgy gondoltam, 
ha csak a családomat tudom 
majd én is meggyógyítani vagy 
szakszerűen ellátni, már meg-
érte! Sikerült olyan iskolába 
bejutnom, ahol tényleg megta-
nítottak a természetgyógyász 
szakmára, így megfelelő fele-
lősségérzettel, magabiztosan 
és szakszerűen tudom a gya-
korlatba ültetni, amit évekig 
tanultam. Nem egy „gyorstal-
paló”, ahol 2-3 alkalom, hét-
vége után a kezembe nyom-
nak egy papírt, amivel elisme-
rik ugyanazt, amit valaki éve-
kig vagy egy életen át is ta-
nul. A középfokú egészség-
ügyi, majd középfokú termé-
szetgyógyász vizsgáim után is-
mét döntés elé kerültem, szak-
irányt kellett választanom. Én 
az akupresszúrát választottam.

Miért akupresszúrát? Az 
akupresszúra már 2000 éves, 
a hagyományos kínai orvos-
lás olyan szelíd gyógymódja, 
amely a betegségek gyógyítá-
sára és fájdalom csillapítására 
semmilyen káros anyagot nem 
használ. Ezen belül én refl e-

xológiát, kínai masszázst, 
gyermekmasszázst, füla-
kupresszúrát, moxaterápi-
át, köpölyözést és gyógynö-
vény-terápiát tanultam, ezek-
ből szereztem okleveles kép-
zettséget. Amikor ismerőse-
im, vagy éppen tőlük a helybé-
liek  megtudták, hogy a tanul-
mányaimat sikeresen befejez-
tem, többen felkerestek a saját 
problémáikkal, és megkérdez-
ték, mikor nyitok már rende-
lőt, mert szeretnék ha segíte-
nék nekik is. Kerestük a meg-
oldásokat, és végül úgy dön-
töttem, hogy maradok a fa-
luban, hogy a helybélieknek 
is segíteni tudjak. Tekintettel 
arra, hogy egy diagnózis felál-
lítása személytől függően akár 
1-1,5 órát is igénybe vehet, sta-
bil lehetőségben kellett meg-
oldást találni. Ilyen megoldást 
2012-elején Bukó Annamá-
ria kínált nekem, aki lehetővé 
tette, és segített abban, hogy 
a kozmetikája épületében egy 
természetgyógyász rendelőt is 
kialakítsunk. Ezúton is köszö-
nöm neki a segítségét, az ötle-
tem megvalósításához nyújtott 
bíztatását! Így délutánonként 
a Dózsa György út 98/A alatt 
lévő KOZMETIKÁBAN már 
rendelkezésre állok.

Sokan nem tudják, mivel is 
foglalkozik konkrétan a ter-
mészetgyógyászat. Ebben is 
szeretnék a segítségükre lenni. 
Szeretném a korrekt tájékozta-
tásra való törekvésem miatt is 
külön kihangsúlyozni: én nem 
az orvos helyett vagyok, ha-
nem mellette. Nem vetélytár-
sa, hanem más módszerek is-
meretében segítője szeretnék 
lenni. 

Az akupresszúra például 
az alábbi betegségek esetén 
nyújthat Önnek segítséget:
 » emésztőrendszeri problé-
mák; 

 » szív- és érrendszeri prob-
lémák;

 » légzőszervi rendellenessé-
gek;

 » anyagcserezavarok (sovány-
ság, elhízás, köszvény, cu-
korbetegség);

 » allergiás megbetegedések 
(szénanátha, asztma, ételal-
lergia stb.);

 » alacsony ill. magas vérnyo-
más; 

 » mozgásszervi problémák 
(lumbágó, isiász, ízületi 
gyulladás stb.);

 » immunerősítésre; 
 » ideg és elmebetegségek 
(stressz, rohamok, fejfá-
jás, migrén, alvásprobléma, 
depresszió, kimerültség, 
gyász, lelki sérelmek, hipe-
raktivitás);

 » a vizeletkiválasztó rendszer 
megbetegedései (vesegyul-
ladás, hólyagproblémák);

 » ha túlsúlyos és fogyni sze-
retne, vagy szeretne leszok-
ni a dohányzásról, vagy más 
szenvedélyéről (drogfo-
gyasztásról);

 » ha fáj a háta, dereka, lába 
vagy egy fáradt nap után 
egy masszázsra vágyik.

Bátran keressen meg egész-
ségügyi problémájával, én 
minden tudásommal azon le-
szek, hogy együtt megtaláljuk 
az Ön részére a legmegfele-
lőbb kínai gyógymódot. Segí-
teni szeretnék és erre az avatá-
si esküm is kötelez! 

Altsach-Komáromi Zita 
természetgyógyász

Természetes gyógymódok már Sződön is!              
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„Ahol elvesznek a 
tradíciók, ott kilyu-
kad az idő, és elpereg 
a múlt.”

Babakiállítás 
2012. január 22-én a sződi Fa-
luházban a magyar kultúra 
napja alkalmából többek kö-
zött Petrás Ferencné Erdélyi Ro-
zália népviseletbe öltöztetett 
babáit csodálhatta meg a kö-
zönség. A kiállítás anyaga tel-
jes egészében magángyűjte-
mény, az elmúlt 30 év munká-
jának eredménye. A babák leg-
nagyobb része Sződ hagyomá-
nyos viseletét hivatott bemu-
tatni, míg a másik része – me-
lyek között van gyűjtött baba 
is –, a Kárpát-medence egyes 
tájainak viseletét.

Nagymamám mindig is sze-
retett varrni, hímezni, hor-
golni, kötni… Nagyon ügyes 
kezű asszony, nem volt ed-
dig olyan dolog, amit ne tu-
dott volna megvarrni.  Emlék-
szem, mikor még kisgyerme-
kek voltunk, mindig meglepett 
bennünket és babáinkat egy-
egy újabb ruhácskával. Az ’50-
es évek közepén, mint nagyon 
sokan a vidéken, Ő is kivetkő-
zött a viseletből, de a mai na-
pig nagyon jól emlékszik, mit 
mikor hordtak, hogyan visel-
tek, sőt arra is, hogyan kell el-
készíteni. Nem csoda, hiszen 
akkoriban mindenki maga 
varrta, hímezte ruháit.

A ’80-as évek elején a „Für-
ge ujjak” című kézimunkalap-
ban látott meg egy kalocsai 
népviseletbe öltöztetett babát. 
Gondolt egyet, és a pendelytől 
a sok szoknyán át a fejdíszig 
megvarrt, kihímzett minden 
egyes ruhadarabot, majd fel-
öltöztetett kalocsai viseletbe 
egy babát saját magának, az-
tán még kettőt gyermekei ré-
szére ajándékba. Olyan jól si-
kerültek ezek a darabok, hogy 
fejébe vette, elkészíti a sző-
di menyasszonyi babát is. Azt 
követte a fi atalasszony visele-
te, a menyecskéé, majd a lá-
nyok ünnepi viselete (olyan 
színű felsőszoknyában, ami-
lyenben templomba jártak fi -
atalon: libuskazöld, kék, cik-
lámen, piros stb.). Később a 

lányok mellé kellettek a legé-
nyek is, így lett vőlegény, vő-
fély és fi úcska is. Nyugdíjba 
vonulásakor pedig hobbijává 
vált a babák viseletbe öltöz-
tetése. Sorra szerezte be a kü-
lönböző méretű, alkatú babá-
kat, amelyeket gyönyörű ün-
nepi vagy hétköznapi viseletbe 
varázsolt. Nem volt olyan tél, 
hogy 3-4 babával ne gyarapo-
dott volna a gyűjtemény.

1992 májusában Serfőző Já-
nos és Jánosné a volt „párt-
házban” (most „százas” bolt) 
megrendezte az első hagyo-
mányőrző babakiállítást, majd 
1994-ben Tóth György, Tóth 
Györgyné és Gedeon József  
közreműködésével a helytör-
téneti kiállítást (képek találha-
tók a helytortenet.szod.hu inter-
netes oldal galériájában, a Sző-
di helytörténeti kiállítás címűkép-
tárban), ahol a sződi babák 
már megtekinthetőek voltak. 
Ezt a kiállítási anyagot helyhi-
ány miatt visszaszolgáltatták a 
tulajdonosoknak. Az idő mú-
lásával sajnos egyre nehezebb 
lesz újra összegyűjteni, nagy 
valószínűséggel már csak eze-
ken a képeken láthatóak múl-
tunk használati darabjai.

A kiállításoknak köszönhe-
tően nagymamám sok hasz-
nált, de nagyméretű babát ka-
pott a falubeliektől, mely arra 
ösztönözte, hogy akár az 50-
80 cm-es babákra is ruhákat 
varrjon. Ezúton is köszönjük 
Prekopa Józsefnének a sok-

sok kidobástól megmentett 
„csupasz” babát, amik idővel 
büszkén viselik a sződi népvi-
seletet.

Nagymamám minden egyes 
ruhadarabot nagyon sok mun-
kával, nagy-nagy türelemmel 
és szeretettel készített. A ba-
bák méretéhez igazítva sza-
bott, varrt. A tenyérnyi prusz-
likokra, opleckokra, kötények-
re maga rajzolta elő a mintá-
kat, és ő is hímezte ki. A ba-
bák viselete kizárólag olyan 
anyagból készült, melyeket itt, 
Sződön „nagyanyáink” hord-
tak. Soha semmit nem dobott 
ki, minden kis anyag „jó lesz 
valamire”, s most, lám, újra 
ott ragyognak valamelyik ba-
bán. Azóta is gyűjti a molyrág-
ta sződi szoknyákat, fejkendő-
ket, különböző, mások számá-
ra haszontalan ruhadarabokat. 
Egy fejkendőből pl. egy ki-
sebb méretű baba felsőszok-
nyája varrható meg. 

A ruhák színeinek összeál-
lítása korhoz kötött. Nagyma-
mám célja az, hogy szülőfalu-
ja, Sződ népviseletét életkorok 
szerint megörökítse. Ahogy 
gyarapodott a fi atal család, 
jött az ötlet, hogy megvarrja a 
nagymama-nagypapa viseletét, 
és a gyászoló asszonyét. Gyűj-
teménye mára már több mint 
50 sződi, valamint néhány más 
tájegység népviseletébe öltöz-
tetett babát számlál. A kiállítá-
sokon két téma köré csopor-
tosítjuk gazdag viseletünket. 

Az egyik a lakodalmas menet 
násznéppel – gyerekek, fi atal 
lányok, legények, koszorús lá-
nyok vőféllyel, menyasszony, 
vőlegény, koszorús asszony 
egy kosár kaláccsal, násznagy 
borocskával, örömszülők, me-
nyecske párjával, fi atalasszo-
nyok, táncoló asszonyok. A 
másik pedig a család és gyer-
mekszületés – fi atal édesanya 
pólyás gyermekével, szülők, 
kíváncsiskodó gyermekek, 
nagyszülők, dédszülők. Jelen-
leg négy  máriáslány viselete 
készül.

Köztudott a faluban az is, 
hogy a mama nem csak ba-
bákra varrt ruhát, hanem a 
Sződi Hagyományőrző Cso-
port több tagjának viseletét is 
ő készítette, újította fel, vagy 
szabta méretre. Szoknyákat 
priszírozott, főkötőket kötött 
ki. 2000-től pedig a Sződi Szi-
ta Táncegyüttes tagjainak varr-
ta a viseleteket – teljesen in-
gyen. Reméljük, hogy még so-
káig tudja ápolni kultúránkat, 
átörökíteni a fi atalabb gene-
ráció számára Sződ hagyomá-
nyos viseletét.

Aki érdeklődik a sződi nép-
viselet iránt, vagy lemaradt 
a sződi kiállításról, a község 
honlapján (www.szod.hu) talál-
ható médiatárban megtekint-
heti az eseményről készült vi-
deót.

Hertel Szilvia
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Újabb kötettel gazdagodott 
a Sződi Helytörténeti Alapít-
vány „Sződi Helytörténeti Füze-
tek” című sorozata. A szerző, 
Volentics Gyula, érdekes elő-
adás keretében mutatta be leg-
újabb munkáját a sződi Falu-
házban, ahova mintegy félszáz 
érdeklődő érkezett január 27-
én, pénteken este.

A vácrátóti kígyósi kápolna 
története című füzet a Vácrá-
tót határában, így Sződ köz-
vetlen közelében egykor állott 
kis kápolna érdekes és roman-
tikus történetét foglalja össze 
annak rejtélyes eredetétől saj-
nálatos pusztulásáig. A kápol-
na történetén keresztül bete-
kintést kaphatunk a korszak 
mindennapjaiba, az egykor élt 
emberek szokásaiba, és szem-
tanúi lehetünk a nehéz, de ér-
tékekkel telt korszak elmúlásá-
nak is. A hitben, reményben és 
szeretetben született kis temp-
lom együtt pusztult el az őt 
létre hívó értékrenddel, hogy 
köveit végül átadhassa a bi-
zonytalanság és szükség építő-
mestereinek.

A kiadvány megrendelhe-
tő a Sződi Helytörténeti Ala-
pítványnál (helytortenet.szod.
hu) és a vacratot.info interne-
tes oldalon.

Vincze-Kátai László

Évfordulónaptár
100 éve, 1912. január 25-én született Antal József, volt 

sződi (1971-1984 között) plébános (1999. január 9-én 
hunyt el).

150 éve, 1862-ben költözött be a Szalachy család a két év 
alatt felépült nemesi kúriába (a bal oldali szárny csak 
1901-ben épült).

150 éve, 1862-ben született Krchnák János sződi (1897–
1933 között) esperes-plébános (1935-ben hunyt el).

250 éve, 1762-ben a sződi templomba új Szent Anna ol-
tárt állítottak fel (nem ismerjük mi lett vele), és a mai 
napig látható rokokó szószéket szerezték be.

250 éve, 1762-ben 44 éves korában meghalt Sződ har-
madik ismert nevű papja, Alberti Jakab (Jacobus Al-
berrhi).

V. Gyula

Ajándékozzon könyvet!
A Polgármesteri Hivatalban kedvezményes áron továbbra is 
megvásárolhatóak a Sződ történetéről írott könyvek – Mészáros 
László: Fejezetek Sződ község múltjából (700 Ft), és Volentics 
Gyula: Sződ község történeti monográfi ája 1255-2005 (3000 Ft). 

A helytörténet ünnepe a Faluházban
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A férj bosszúsan érkezik haza a horgászatból:
– Drágám, ma balszerencsém volt, nem fogtam semmit.
(A feleség válasza a rejtvényben.)

Készítette:
 Nagy Bertalanné 

fodrász Icuka
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Hulladékkezelés
A környezettudatosság egyik 
legfontosabb eleme a hulla-
dék megfelelő kezelése, vagyis 
a szelektív hulladékgyűjtés. Fa-
lunkban konténeres és zsákos 
gyűjtésre is van lehetőség. A 
konténerek a falu több pont-
ján, szelektív gyűjtőszigeteken 
vannak elhelyezve, üveg, mű-
anyag, papír szelektálási lehe-
tőségekkel. A zsákos változat 
otthoni gyűjtést jelent, a zsá-
kon feltüntetett anyagokhoz, 
amelyet házunk elől szállít el a 
Remondis Kft. minden hónap 
utolsó csütörtökén.

Iskolánk papírgyűjtést szer-
vez minden évben, amikor is a 
gyermekeink járják a falut, és 
ők viszik el tőlünk az iskolába 
felállított hatalmas konténerbe 
a papírt.

Az akkumulátorok, elemek 
és ehhez hasonló eszközök a 
veszélyes hulladékok kategó-
riájába tartoznak. Ezeket na-
gyobb áruházakban le tudjuk 
adni (esetünkben a legköze-
lebbi a váci Tesco), ahogyan 

az izzókat is (neoncsöveket, 
kisebb-nagyobb égőket). Ki-
sebb elektronikai hulladékain-
kat (elektromos egér stb. ) is a 
váci Tesco-ban erre a célra fel-
állított gyűjtőedénybe dobhat-
juk.

Az elhasznált gumiköpe-
nyek is veszélyes hulladéknak 
számítanak. Ezeket az önkor-
mányzat telephelyén (faház)   
helyezhetjük el díjmentesen, 
vagy ha autónk gumicseréje 
alkalmával a cserét végző cég 
udvarában lehetőség van rá, 
ott is hagyhatjuk.

A háztartásunkban sütések 
alkalmával keletkező fáradt 
olaj is veszélyes hulladék! Vá-
con a MOL üzemanyagkúton 
(Diadal tér) erre a célra felál-
lított speciális gyűjtőhordóba 
díjmentesen leadhatjuk.

Tipp: Gyermekeinket minél 
hamarabb vonjuk be otthon 
a szelektív hulladékgyűjtésbe, 
így később természetes lesz 
neki a környezettudatos gon-
dolkodás! 

Papírhulladék mini-
malizálása, kezelése
Háztartási hulladékunk egyik 
fő alkotóeleme a papírhulla-
dék. Falunkban több ponton 
kihelyezett szelektív gyűjtőszi-
geteken is elhelyezhetjük fel-
gyülemlett papírhulladékun-
kat, emellett az iskola minden 
évben, a gyerekek bevonásá-
val, papírgyűjtést szervez. Bár-
melyik megoldást válasszuk, a 
papír újrahasznosításra kerül, 
amellyel hozzájárultunk kör-
nyezetünk megóvásához. 

Magyarországon az átlag 
papírfelhasználás kb. 720.000 
tonna/év, ebből csupán csak 
kb. 360.000 tonnát tudnak új-
rahasznosítani! Az újrahasz-
nosítással nemcsak a környe-
zetszennyezést csökkentjük, 
hanem az energiafelhasználást 
is, hiszen 64% energia megta-
karítás érhető el az új papír-
gyártással szemben. 

A háztartásunkban felhal-
mozódó papírhulladék meny-
nyiségét csökkenthetjük, ha:

 » papírvásárláskor újrahasz-
nosított, zöld terméket vá-
lasszunk;

 » csak a szükséges dolgokat 
nyomtassuk ki, ha tehetjük, 
azt is kétoldalasan;

 » házibuli alkalmával ne pa-
pírtányért és papírpoharat 
használjunk, hanem vegyük 
elő hagyományos étkész-
letet;

 » elmosható műanyag doboz-
ba csomagoljuk szendvi-
csünket, ne szalvétába;

 » tankönyvek és ajándékok 
csomagolásánál használjuk 
azokat az újságokat, amire 
már nincs szükségünk, le-
gyünk kreatívak;

 » ajándékszatyrot ne használ-
junk;

 » hibás nyomtatáskor kelet-
kezett papírokat használjuk 
fel könyvjelzőként, jegyzet-
papírként stb;

Tipp: Postaládánkra írjuk ki, 
hogy nem tartunk igényt a 
szórólapokra! (folytatjuk) 

Mészáros Ágnes

Környezettudatosság I. rész

HIRDETÉS
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Diáksport
Március 15-ei ünnepi  
sportrendezvények

Utcai futóverseny 
Veresegyház
Tizenötötödik esztendeje ne-
vezünk erre az 1848 méteres 
utcai  versenyre, ezúttal  Sző-
diek rekord 27-en álltunk a 
rajthoz. Szeretjük a verseny 
hangulatát, a sok fi atalt, a jó 
atmoszférát, a rengeteg szur-
kolót, na meg a sok tombo-
lát, amit kiosztanak a résztve-
vőknek a szervezők. Az egész-
séges életmód és egy kellemes 
délutáni nap, elsősorban ezek 
a szempontok motiváltak a fu-
tásra. 
DOBOGÓSOK:
Láng Jázmin 
(legfi atalabb versenyző 2008.)
Gephárd Márk arany  
(IV. korcsoport)
Szántó Dávid bronz 
(IV. korcsoport)
Kolumbán Attila arany 
veterán korosztály

Ünnepi labdarúgás Budapest
A XXII. kerületi Nagytété-
nyi AC Villám Focisuli és Fut-
sal Club U6-os és U7-es kis-
pályás labdarúgó tornán öt-öt 
csapat  vett részt. Ezen a tor-
nán mindenki nyert, de lássuk 
csapatainkat! Győzelmi szán-
dékkal lépett mind a két  gár-
da a pályára, valamennyien át-
érezték a torna jelentőségét és 
nagyszerű csapatként működ-
tek. A támadók mindent meg-
tettek, hogy betaláljanak, vé-
dekezésnél pedig távol tartot-
tuk kapunktól az ellenfelet és 
győztünk.

U6-OS EREDMÉNYEK:

Sződ 1. – Sződ 2. 1 : 0
Sződ 1. – Ikarus 3 : 0
Sződ 1. – Villám 2 : 0
Sződ 1. – Péteri 1 : 0
Sződ 2. – Ikarus 2 : 1
Sződ 2. – Villám 5 : 1
Sződ 2. – Péteri 2 : 1

U7-ES EREDMÉNYEK:

Sződ – Dinamo Star 0 : 2
Sződ –  Villám 1 : 0
Sződ – Halásztelek      0 : 2
Sződ – Ikarus 1 : 0
Góllövők: Major 5, Hertel Ákos 
és Horváth Máté 4 – 4, Mud-
ri Márk 3, illetve Mudra Gergő 
és Éltes Peti  1 – 1

Ünnepi teremlabdarúgás 
Sződ 
Betegség és sérült játékosok 
miatt nem úgy alakult U6-os 
és U7-es  csapatunk szerep-
lése, ahogy azt vártuk. Lehe-
tőségeinkhez képest hajtott a 
csapat, fegyelmezetten, lelke-
sedéssel és motiváltan jó mér-
kőzéseket játszottunk.
EREDMÉNYEK:

Sződ 1. – Szendehely 8 : 1
Sződ 2. – Letkés 0 : 3
Sződ 1. – Kinizsi 2 : 3
Sződ 2. – Göd 1 : 3
Sződ 2. – Szendehely 2 : 1
Sződ 1. – Göd 2 : 3
Sződ 2. – Szendehely 4 : 3
Góllövők: Belán Samu 7, Major 
Máté 6, Kelemen Botond 4, il-
letve Nagy Bertalan és Horvá-
th Máté 1 - 1
Az állás: 1. Dunakeszi Kini-
zsi, 2. Göd SE, 3. Letkés, 4. 
Sződ 1., 5. Sződ 2., 6. Szende-
hely FC

DSE tavaszi 
eseménynaptár

1. Bravo műfüves kispályás 
bajnokság I. és II. korcsoport
(Budapest IV. kerület Mun-
kácsy Általános Iskola)

IV. Forduló 
március 24. szombat

V. forduló
április 14. szombat

VI. forduló
május 19. szombat

2. Diákolimpia
I. korcsoport 2003-2004.
1. forduló 
Sződ, április 2. hétfő 12:45

2. forduló 
Sződ, április 13. péntek 12:45
II. korcsoport 2001-2002.
1. forduló 
Vác, március 30. péntek 8:45
2. forduló 
Vác, április 17. kedd 8:45
III. korcsoport 1999-2000.

1. forduló 
Vác Reménység, 
április 20 péntek 8:45
2. forduló 
Vác VVLSE, 
április 24. kedd 11:30 

Más
IV. korcsoport 1997–1998.
Sportmajális Szokolya, 
május 13. vasárnap
kispályás labdarúgás Az utcai futóverseny résztvevői

U7-es labdarúgó csapatunk

U7-es labdarúgó csapatunk
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Diákolimpia
III. korcsoport

Göd, megyei területi 
bajnokság
A Balázsovits Sportcsarnok-
ban számunkra legfőbb cél a 
továbbjutás volt, sajnos nem 
sikerült. Ennek ellenére a pá-
lyára lépők közül mindenki re-
mekül játszott, Nándori Bo-
tond csatár poszton kiemelke-
dő teljesítményt nyújtott, vala-
mint Juhász Márk pazarul vé-
dett a kapuban a siker érdek-
ében.

Sződ – D.keszi Fazekas 2 : 3
Sződ – Göd Németh L. 6 : 2
Sződ – Galgagyörk 5 : 2 
Gól: Nándori B. 8, Kemenczei 
2, illetve Gulyás, Opavszky és 
Volentics Márk  1- 1
1.  Dunakeszi
2.  Sződ
3.  Göd
4.  Galgagyörk  
II. korcsoport 

Göd megyei területi
bajnokság

Játékfi lozófi ánk kiinduló 
pontja a presszing alkalma-
zása, az ellenfél saját térfe-
lén történő letámadása volt. A 
fi úk csapatként nagyot alkot-
tak, sajnos egy rossz kapuscse-
re miatt veszítettünk és nem 
jutottunk tovább. Kiváló játé-
kot produkált Kemenczei, Fo-
dor, Volentics Máté, valamint 
Gulyás a kapuban.
Sződ – Csömör 4 : 2
Sződ – Göd 1 : 2
Sződ – Dunakeszi 3 : 1
Gól: Kemenczei és Nándori A. 
3 – 3, illetve Volentics Máté 2.

Becsal - Családi sportnap 
Göd
Családi foci 28 csapat
7 éves korosztály:    
Hertel család
Ákos + Bálint 5. hely

12 éves korosztály:
Gulyás család 
Krisztofer + Márk 3. hely

Családi versenyek 
Kapuba gurítás ovisok
Hertel Ákos 3. hely
Kapufára rúgás iskolások
Gulyás Krisztofer 3. hely
7 méteres rúgás 1-4. oszt.   
Hertel Bálint 1. hely
Szülők
Hertel Tamás 1. hely

Újévi labdarúgó 
teremtornák

II. Pokorny Emléktorna 
Budapest
A korai órában, új környezet-
ben, feldobott hangulatban 
kezdett a 2. korcsoportos gár-
da a hidegkúti Sport Club Kle-
belsberg Kunó Általános Isko-
la és Gimnázium Sportcsarno-
kában. A jól összerakott csa-
pat bátran futballozott, küz-
delem és iram jellemezte a fi úk 
játékát. Sokat kellett dolgozni 
a győzelemért és jó együttesek 
ellen nyertünk.
Sződ – Kelenföld SC 2 : 0
Sződ – Hidegkút SC 1. 1 : 1

Sződ – Goldball 94 FC 1 : 1
Sződ -  Hidegkút SC 2. 1 : 0 
Gól: Nándori A. 3, Hertel és 
Horváth 1 – 1
Végeredmény:
Pilisvörösvár arany
Goldball 94 ezüst
Sződ bronz
Kelenföld 4.
Hidegkút SC 2. 5.
Hidegkút SC 1. 6.

Mészöly Focisuli műfüves 
torna Budapest
Csillaghegyen sajnos nem tud-
tunk kellőképpen összponto-
sítani, megroggyantunk a ránk 
nehezedő nyomás alatt, táma-
dásunk és védekezésünk gyen-
ge volt és veszítettünk.
2003- as korosztály
Sződ – Krúdy 1 : 3
Sződ – Csillaghegy 1 : 2
Sződ – Baráti Bőrlabda 4 : 7
Sződ – Göd 2 : 3
Sződ – Pilisvörösvár 2 : 1
Gól: Horváth Márk  7 és Her-
tel 1
2005- ös korosztály
Sződ – MAC 0 : 3
Sződ – Üröm 0 : 3
Sződ – Fót 0 : 2
Sződ – Göd 2 : 2
Gól: Horváth Máté 2, illetve 
Éltes András és Hertel Á. 1 : 1

Akikre büszkék 
vagyunk

Nándori Botond
A hagyományos évértékelő 
gálán, az MLSZ Pest Megyei 
Sportigazgatóság 21 pont-

IV. korcsoport
Vácrátóti Sportnap, június
kispályás labdarúgás 
III–IV. korcsoport lányok
kézilabda 
2000-2003. korcsoport
Május 1. ünnepi kispályás 
labdarúgó torna
Sződ. április 28. 
szombat 13:00
2001- 2004. korcsoport
Pünkösdi óvodás 
labdarúgó torna
Sződ, május26. szombat
Gyermeknapi labdarúgó torna
Sződ, június 3. vasárnap

A II. Pokorny Emléktornán induló csapatunk Nándori Botond
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számmal iskolánk tanulójá-
nak, Nándori Botondnak a 
Vác VLSE U13–as labdarú-
gójának ítélte oda a 2011. év 
„legnagyszerűbb utánpótlás 
labdarúgó” címet. Boti csak 
egy pontszámmal maradt le az 
első U19-es helyezettől . Bo-
tond a 2012. évi Mészáros Fe-
renc januári emléktornán tagja 
volt a tornagyőztes Vác VLSE 
csapatának, ahol olyan rangos 
csapatokkal játszott, mint Sal-
gótarján, Dunaújváros, Jász-
berény, UTE és Besztercebá-
nya. Nándori február havá-
ban újabb sikert aratott a Fel-
vidéki Léván, ahol a Hollmex 
Nemzetközi Kupán 12 csapat-
ból gólkirály lett tíz rúgott gól-
lal, valamint a torna legjobb já-
tékosának kiáltották ki. Gratu-
lálunk !

Opavszky Balázs
Balázs iskolánk hatodik osz-
tályos tanulója. A labdarúgás-
sal Vácon ismerkedett meg, 
tehetségére korán felfi gyeltek, 
így került a Fradihoz, majd ké-
sőbb átigazolt az MTK-hoz.

VISSZATEKINTÉS:

2009 – A Tiszaburai nemzet-
közi tornán Opa elnyerte a 
torna legjobb játékosa címét.
2010 – Hannoverben 36 részt-
vevő csapatból Balázs gárdá-
ja az előkelő 10. helyen vé-
gez, olyan csapatok közt, mint 
az Inter, Valencia, Dortmund, 
stb.
2011 – A horvátországi Alpe-
si Kupán 31 csapat vesz részt, 
Opavszky a csapat gólkirálya. 
Pozsonyban az MTK nyeri a 
Victory Cup 2011 nemzetkö-
zi tornát, Opa a csapat közép- 
védőjátékosa. Résztvevő csa-
patok: FC Bruno, Videoton, 
Spartak Trnava, FC Nitra, Se-

nica, Moravce. Az MTK U13- 
as csapata az őszi fordulón 
összesen 32 gólt rúgott, eb-
ből Opa ötször talált az ellen-
fél hálójába. Egy érdekes sta-
tisztikai adat, hogy góljai nagy 
részét az 55. perc környékén 
rúgta.

Czinege Patrik

A Szigethalomi Halom kupán 
több mint 300 versenyző vett 
részt. Patrik korosztályában a 
harmadik helyezést ért el KU-
MITEBEN (test-test elleni 
küzdelem).

Kolumbán Attila
DSE elnök

Oláh Róbert 
Emléktorna

Kreativitás, technikai képzett-
ség, dinamizmus jellemezte az 
öregfi úk csapatának játékát. 
Nagyon jó meccset játszottak, 
mindenki jól teljesített, meg-
érdemelték a győzelmet a váci 
sportcsarnokban.

A tornán  kitűnt Mészáros 
Balázs mint a legjobb kapus, 
valamint Bene Zoltán, aki el-
nyerte a torna gólkirálya cí-
met.
EREDMÉNYEK:

Sződ – Őrbottyán 4:0
Sződ – Kisnémedi 2:0
Sződ -  Aquaring               2:0
Sződ – Vác ULSE 1:0
Góllövők: Bene 5, Nándori 
2, valamint Dinka és Krasz-
nyánszky 1 - 1

Újévi Kupa Vác
A csapat magabiztos győzel-
met aratott a körmérkőzése-
ken ,kiváló meccseket produ-
káltak az öregfi úk ,sportsze-
rű és szimpatikus futballt ját-
szottak. A sok futás, az állan-
dó összpontosítás sokat kivett 
a csapatból és a döntő mérkő-
zés döntetlen utáni büntetőrú-
gásban kikaptak.

EREDMÉNYEK:
Sződ – Sződliget 2:0
Sződ – Kisnémedi I.  3:1
Sződ – Piemonte 1:0
Sződ - Aquaring 1:1 (6:5)

A VÉGEREDMÉNY:
1. Aquaring
2. Sződ
3. Piemonte
4. Kék Duna Göd
5. Kisnémedi 2.
6. Kisnémedi 1.
7. Sződliget
8. Csillag... 
Góllövők: Fenyvesi 3, Nándori 
2, Krasznyánszky és Tomasek 
1-1.
Tudósító: Nándori Tünde

Kolumbán Attila
kommunikációs és 

sportbizottság

MLSZ Pest  Megyei Sportigazgatóság
Tavaszi sorsolás 2011/2012.

Felnőtt II. o./B.
03. 17. 14:30 Kerepes – Sződ
03. 25. 15:00 Sződ – Galgahévíz
03. 31. 15:00 Pécel – Sződ
04. 07. 15:30 Püspökhatvan – Sződ
04. 15.  15:30 Sződ – Szada
04. 22. 16:00 Dány – Sződ
04. 28. 16:00 Sződ – Kistarcsa
05. 05. 16:30 Iklad – Sződ
05. 13. 16:30 Sződ – Őrbottyán
05. 27. 17:00 Sződ – Tóalmás
06. 03.  17:00 Valkó – Sződ
06. 30.  Sződ – Fót

Öregfi úk Vác A csoport
03. 12. Göd Dunapart – Sződ
03. 19. Sződ – Verőce
03. 26. Vác LSE – Sződ
04. 02. Vácrátót – Sződ
04. 10. Sződ – Sződliget
04. 16. Sződ – Vác ULSE
05. 03. Sződ – Göd Dunapart
05. 07. Verőce – Sződ
05. 14. Sződ – Vác LSE
05. 21. Sződ – Vácrátót
05. 29. Sződliget – Sződ
06. 30. Vácduka – Sződ

Labdarúgó Kupa hírek 2012. tavasz

Opavszky Balázs

Czinege Patrik
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